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Aktualno iz grosupeljske občine 
Zazidljivost in gradnje 
S spremembami prostorskega niške proge. Občane oziroma investitorje pro- ne investitorje, daje rok za poda-
dcla družbenega plana nove obči
ne Grosuplje (Uradni list RS, št. 
3/97) pričakujemo nov zagon raz
voja v občini , ki se bo kazal v 
gradnjah stanovanjskih, druž-be-
nih in gospodarskih objektov. 

Določitev zazidljivosti in name
na gradnje v družbenem planu pa 
še ni dovolj za pridobitev grad
benega dovoljenja. Potrebno je 
še opredeliti prostorsko ureditve
ne pogoje (PUP) , kar smo v obči
ni za podeželje in vasi že storili 
(Uradni list RS , št. 15/98). 

Znotraj Grosuplja in Šmarja-Sap 
pa je potrebno za najbolj občutl
j ive posege v prostor sprejeti še 
Zazidalne ali Ureditvene načrte 
( Z N , U N ) . 

Zazidalni in Ureditveni načrti , 
ki so že sprejeti in veljavni so: 
U N zad rževa ln ik V e l i k i Potok 
(Uftt RS, 8/91) 
Z N za gospodarsko gradnjo " E u -
rotrans" (Ur . l .RS, 76/94) 
Z N nova šola in športna dvorana 
Brinje (Ur . l .RS, 35/97) 
Z N poslovni center "Pr i poš t i " 
(Ur . l .RS, 41/97) 
Z N obrtno-stanovanjska cona pri 
Brezju (Ur . l .RS, 50/97) 
U N zadrževalnik poplavnih voda 
Bičje (Ur . l .RS. 68/97). 

V izdelavi so že: 
U N komunalna deponija Spaja 
dolina 
Z N gospodarska cona sever 
Z N stanovanjska cona ob l j u 
bljanski cesti Dvori III in IV 
Z N servisna cona T O C pri Mote
lu 
Z N prenova Družbenega doma 
Z N poslovna cona "Pri Bambiču". 

Načrtuje pa se izdelati še: 
U N deponije gradbenega materi
ala in peskokopa Sp. Duplice 
U N t ržn ica in poslovni objekt 
"Stari gasilski dom" 
Z N stanovanjski bloki "Mrz le nji
ve" 
Z N individualna stanovanjska 
gradnja Sp. Sl ivnica 
U N obvodni prostor ob Grosu-
peljščici od avtoceste do želez-

To so aktivnosti in dokumenti, ki 
jih mora po veljavnem družbenem 
planu pripraviti občina. 
Naloga lastnikov in investitor
jev pa je: 

1. Da se izkažejo kot lastniki par
cel (mapna kopija, zemlj iško
knjižni izpisek) 

2. Da pridobijo geodetski posne
tek (Geodetska uprava, Ada
mičeva 6) 

3. Da pridobijo lokacijsko doku
mentacijo (Občina Grosuplje, 
Kolodvorska 2 ) 

4. Da vložijo prošnjo za lokacij
sko in gradbeno dovoljenje 
(Upravna enota Grosuplje, K o 
lodvorska 2) 

5. Da po izgradnji pridobijo upo
rabno dovoljenje. 

Postopek je res dolgotrajen, 
vendar pa je običajen in če ni 
zapletov s soglasji, tudi roki in 
stroški niso nemogoči : 
- za izdelavo Z N in U N je rok 6 
mesecev 
- za izdelavo lokacijske dokumen
tacije 3 mesece 
- lokacijsko in gradbeno dovolje
nja pa se tudi lahko pridobi v 6-ih 
mesecih. 

simo, če načrtujejo gradnjo, da 
se o pogojih začnejo pravočasno 
zanimati (občina Grosuplje, 
urad za prostor). Predvsem pod
jetnike prosimo, da sodelujete s 
programi in finančnimi sredstvi 
Že pri izdelavi zazidalnih načrtov. 

Na koncu sestavka pa ponovno 
obveščamo vse občane lastnike 
zemljišč, podjetnike in potencial-

jo predlogov za novo spremem
bo zazidljivosti parcel in tudi šir
ših območij 1. junij 1998. Prosi
mo, da pisne pobude in predloge 
oddaste na občinski urad za pro
stor. Ta j ih bo upošteval pri novi 
spremembi družbenega plana, ki 
je že v postopku. 

ŽUPAN 
RUDOLF ROME 

Vse, ki ljubile modre ptice, ki se vzpenjajo pod nebo, vabimo na 4. 
srečanje ljubiteljev letenja, ki ga bomo organizirali 30. maja pred U L 
centrom v Grosupljem. Prireditev bo potekala ves dan, popestrili pa 
jo bomo s pestrim zabavnim programom. 
Poletite z, nami in si s ptičje perspektive oglejte naš kraj, poveselite se 
v našem druženju! 

Ureditveni načrt komunalna deponija Spaja dolina je že v izdelavi, zemljišče je pripravljeno.. 



Občina svojim občanom 

Rešujmo življenja skupaj 
Ob podelitvi priznanj C Z 
Ob 1. marcu, d r žavnem Dnevu 
civilne zašči te , so bila na sloves
nosti v Dobrepolju 27. februarja 
letos podeljena državna priznan
ja tistim občanom, ki so s svojim 
delom največ prispevali k uspeš
nemu delovanju C Z . Dejstvo je 
namreč , da na p o m o č C Z ne mo
remo računati samo ob naravnih 
ali drugih nesrečah, če tudi v času, 
ko le te ne potrebujemo, ne bomo 
znanja s tega področja dograjevali 
in izpopolnjevali. 

Grosuplje, R K , taborniki in dru
gimi. 
G . Janez P E Z D I R C iz Šmarja Sap 
je prejel bronasti znak C Z RS, saj 
je neutruden organizator usposa
bljanja in izobraževanja Gasilske 
zveze Grosuplje, P G D Šmar je 
Sap. Ob tempa svoje bogato znan
je in izkušnje s področja gasilst
va kot višji gasilski častnik nese
bično prenaša na svoje kolege -
gasilce, predvsem pa na mlade 
gasilce. 
V petek, 15. maja pa so predstav-

Janez Pezdirc in Milena Kunar 

Srebrni znak C Z RS je prejela ga. 
Mi lena L U N A R , pomočnica rav
natelja OŠ L . A . , podružnična šola 
Šmarje Sap. Ga . Lunarjeva v svo
jem dolgoletnem delu z osnovno
šolci skrbi za i zobraževan je in 
usposabljanje mladih s področja 
zašči te , reševanja in pomoči . Po 
njeni z a s l u g i š o l a o r g a n i z i r a 
zašč i tno r e ševa lne aktivnosti z 
učitelji in učenc i .Dobro sodeluje 
z organizacijami, katerih dejavn
ost je tudi zašči ta in reševanje , 
predvsem z d o m a č i m gasilskim 
druš tvom, Izpostavo za obram
bo Grosuplje, Policijsko postajo 

niki M O R S - Uprave za obram
bo Ljubljana, Izpostava Grosup
lje, vodja izpostave g. Polde 
Kožar in svetovalec za zaščito in 
reševanje Franc Skalja, obč ine 
Grosuplje, ravnatelj O Š L . A . 
Dare Gabrijel, predstavnik Minis 
trstva za notranje zadeve Ljublja
na ter komandir PP Grosuplje 
M i l a n Stojakovič - OŠ Šmarje 
Sap slovesno izročil i prakt ični 
darili , ki so pri reševanju nujno 
potrebna.Občina Grosuplje je šoli 
podarila nekaj knjig o zanimi
vostih krajev v občini Grosuplje. 
OŠ Šmarje Sap je nagrade preje-

Tako je potekalo gašenje... 

la za najbolje organiziran ob
r a m b n i dan reševanja, ki so ga 
na šoli izvedli v novembru lani. 
Daje v OŠ Šmarje Sap postala ta 
dejavnost že tradicionalna, je pou
darila Lunarjeva in dodala, da so 
že pred dvajsetimi leti organizi
rali obrambne dneve in da imajo 
vsako leto enega izmed športnih 
dni s poudarkom na znanjih stega 
področja. 
Janez Pezdirc je kot zelo pozi 
tivno označil vključevanje gasil
skih društev v tovrstno dejavn
ost. Kajt i , če pride do situacije, 
ko je reševanje potrebno, potem 
je takrat nujno vključevanje vseh 
dejavnikov, ki so za to usposo
bljeni. 
Nevenka Pleterski je v imenu 
vodstva obč ine povedala, da j e 

obč ina Grosuplje kot predlaga
telj priznanj C Z M O R S - u za zlati 
znak C S RS predlagala tudi Boža 
K N E Z A , ki mu gre veliko zaslug 
za dobro delovanje gasilstva v 
občin i , tako pri G Z kot d ruš tvu , 
pa tudi pri obrambnem dnevu je 
opravil zahtevne naloge. Zakaj 
komisija tega predloga ni upoš
tevala, obč ina ne ve saj na pr
i tožbo ni dobila odgovora. 
Sicer pa je g. Božo Knez , ki se 
je udeležil prireditve dejal, da na 
tem področju naredi, ko l ikor je 
v njegovi moči in bi težko to delo 
pustil, čeprav pa je treba prav te 
vrste pomladit i . " R e š u j m o živ
ljenja skupaj!" je b i l slogan ob 
izročitvi daril O Š Šmar je Sap in 
ob čest i tkah nagrajencem. 

Alenka ADAMIČ 

Seznam 
Splošnih aktov Občinskega sveta Obč ine Grosuplje, 

objavljenih v Uradnem listu Republike Slovenije 
v mesecu aprilu in maju 1998 

Odlok o zakl jučnem računu proračuna Občine Grosuplje 
(Uradni list RS , št. 32/98) 
Odlok o proračunu Občine Grosuplje za leto 1998 
(Uradni list RS, št. 32/98) 
Sklep o javni razgrnitvi osnutka zazidalnega načrta Dvor i III, Dvor i IV 
(Uradni list RS , št. 35/98) 
Ugotovitev, da je članu Občinskega sveta Občine Grosuplje, Jožetu 
Mikliču, prenehal mandat 
(Uradni list RS, št. 35/98) 
Ugotovitev, da je članu Občinskega sveta Občine Grosuplje, Alo jzu 
Predaliču, prenehal mandat 
(Uradni list RS , št. 35/98) 

Nagrada bo prav prišla; izročil jo je g. Polde Kozar 

O b č i n a G r o s u p l j e i n 

D r u š t v o W m # & v 

sta v četrtek, 14. maja 199,K.v<pfc)sWhh Družbenega doma pripravila 
za otvoritev razstavo natečajnih del urbanist ično arhitekturnega na
tečaja za ureditev območja Stari gasilski dom v Grosupljem. 

Razstava bo do 29. maja odprta vsak dan 
od 13.00 do 19.00 ure. 

Vse, ki vas zanima, kakšen naj bi bil ta del našega kraja, vabimo, da 
si razstavo natečajnih del ogledate. 

O 



Občina svojim občanom 

Dr. Janez MERVIČ, novi 
direktor Zdravstvenega doma Grosuplje 

B o m o našl i p r imerno lokacijo 
za zdravs tveni d o m ? 
V Zdravstvenem domu Grosuplje 
naj bi se tudi pod vodstvom no
vega direktorja dr. Janeza Mcr -
viea poslanstvo zdravnikov odvi
jalo kot doslej: zdravnik v službi 
č loveka , delo pod Hipokratovo 
prisego. 
In vendar, če velja rek, da »nova 
metla prav gotovo pometa neko
liko drugače« , je pričakovati tudi 
spremembe v grosupeljskem zd
ravstvenem domu. 
Dr. Janez. Mervič izhaja iz nauka 
svojega profesorja in stanovske
ga kolega dr. Aeceta, k i je štu
dentom položil na srce: »Kar kdo 
v mladosti naredi za starejše lju
di , naredi za sebe!« 
V času kandidature za direktorja 
Zdravstvenega doma Grosuplje 
sta bi l i prisotni dve opcij i ; prva -
dotedanjega direktorja dr. Štefa
na Fortune: izvedla naj bi se nad
zidava obstoječega objekta, ko 
bi bile v novo pridobljenih pro
storih nadzidave spec ia l i s t i čne 
ambulante, pričelo pa naj bi se z 
obnovo prvega nadstropja. 
Zdravnik v službi bolnika 
Objekt Zdravstvenega domaje bil 
zgrajen pred več kot 40 leti in 
nobena skrivnost ni , da ga je te
danji zdravnik dr. Franc Podkorit-
nik predvidel za sanatorij pljuč
nih bolnikov. Po si l i razmerje 
postal in ostal zdravstveni dom 
vse do danes, ko seje prebivalst
vo Grosupljega v zadnjih 23 letih 
povečalo za 6 do 7-krat, nespre
menjen, razen p r i z idka za zo
bozdravstvo in otroški dispanzer. 
Zato opcija dr. Janeza Merviča, 

novega direktorja zdravstvenega 
doma izhaja iz dejstva, da lokaci
ja nikakor ni primerna za zdravs
tveni dom. Vemo namreč , da zd
ravstveni dom potrebujejo starej
ši in bolni ljudje, da se vsi le ne 
pripeljejo z av tomobi l i . Temu 
dejstvu bi bilo gotovo v prvi vrsti 
treba prisluhniti. Dr. Janez Mer
vič ga podkrepi z besedami: 

tudi na zimski čas in seveda na 
tiste ljudi, predvsem ostarele, ki 
morajo tudi bolni peš do zdravni
ka.« 
Urediti le najnujnejše 
Kljub temu pa, poudarja dr. Mer 
vič, bodo takoj (najverjetneje v 
času dopustov) pristopili k naj
nujnejši adaptaciji tako, da bodo 
pridobili sobo za intervencijske 

»Mnogokra t kakšnega starejšega 
pacienta pobaram, češ da ga že 
dolgo ni b i lo , pa dobim v od
govor: Nisem mogel(mogla) pri
ti, ker sem bil(bila) bolan(bolna).« 
Dr. Janez Mervič nadaljuje: »Trd
no sem prepričan, da bi bilo nuj
no poiskati v centru Grosupljega 
primernejšo lokacijo in takoj, ko 
bomo /gradili v Grosupljem šolo, 
dati prednost gradnji zdravstve
nega doma. V primeru pa, da lo
kacije ne bomo našli, v kar dvo
mim, daje v Grosupljem ni, iti v 
gradnjo prizidka k obstoječemu 
objektu. S tem bi seveda rešili 
samo prostorski problem, loka
cijskega pa ne. Pomisliti je treba 

posege, zaradi zakonskih določil 
o zaščiti podatkov uredili central
no kartoteko in pridobili še eno 
ordinacijo za splošno medicino. 
Nekaj p ros torsk ih sprememb 
bodo d o ž i v e l e tudi ambulante 
splošne medicine tako, da bodo 
za paciente ugodnejši pogoji. 
Je še kaj, kar boste lahko v dobro 
pacientov organizirali v obsto
ječih prostorih? 
N a to vprašanje dr. Mervič odgo
varja: «Uredit i , pa četudi s kon
cesijo, moramo pereč problem 
specialista za pljučne bolezni in 
bolezni srca; v internistični am
bulanti sedaj nimamo stalno za
poslenega zdravnika, ampak si 

pomagamo z delom po pogodbi. 
Ker pa je ambulanta opremljena 
in potrebe velike, je to naša pr
vens tvena na loga . Prav tako 
bomo uvedli u l t razvočno ordina
cijo in kostno rentgensko diagnos-
tiko, saj moramo bolnike za ul
t razvočne preiskave sedaj pošil
jati v Ljubljano.« 
Pogas i l i bodo požar , pravi dr. 
Mervič , uredili najnujnejše tako, 
da bodo za bolnike lahko č imveč 
naredili, kaj več bi bilo »metanje 
denarja vstran«. Dejstvo je nam
reč, da nam je prav tako kot nova 
šola, potreben nov zdravstveni 
dom. Ob tem pa je, pravi dr. Mer
vič, odl ična zamisel g. župana 
Rometa, da bi v obstoječem ob
jektu lahko uredili nadstandard-
ni dom starejših občanov, za kar 
je vel iko zanimanje. Ne gre pa 
pozabit i , da h grosupeljskemu 
zdravstvenemu domu spada tudi 
zdravstveni dom v Dobrepolju , 
kjer je nujno zgraditi prizidek za 
lekarniško postajo, kar bo finan
cirala občina Dobrepolje. 
Dr. Mervič pa ob vodenju zdravs
tvenega doma ostaja tudi zvest 
svojim pacientom. Ob ponedelj
kih in četrtkih ter eno soboto v 
mesecu bo ordiniral v ordinaciji, 
ostale tri dneve pa namesto njega 
ordinira dr. Dolinar, zato svojim 
pacientom sporoča, naj se držijo 
njegovega turnusa. »Manda t tra
ja štiri leta, zato - jaz bom delal 
naprej!« je zaključil pogovor "kot 
bi hotel reči , da je poslanstvo 
zdravnika do bolnikov p remočno 
v njem, da bi se lahko predal le 
vodenju. 

Alenka ADAMIČ 

Spremljamo gradnjo težko pričakovane OŠ Brinje. Vsak mesec je 
tudi iz fotografskih posnetkov videti, da dela hitro napredujejo 

Kaj neki je s to zakleto princesko, čigava je, kdo in kdaj jo ho 
"princ" obudil 



Aktualno 

Naj smrdi pod nosom, komur hoče! 
Odvoz smeti v z a č e t k u maja 
zaustavljen - Krajani r a z o č a 
rani nad delovanjem o b č i n e 
Obstoječemu smetišču na Steha-
nu, ki leži na meji med občina
ma Grosuplje in Ivančna Gori
ca, in kjer se smeti odlagajo že 
devetnajst let iz treh občin: 
Grosuplje, Dobrepolje in Ivanč
na Gorica, je potekel rok v začet
ku meseca maja lanskega leta, 
vendar se je odlaganje smeti na-

blemov drugače kot strokovne 
službe in župan, so se odločili na 
lastno pest I. maja zapreti sme
tišče. 
Medtem, ko so se v Grosupljem 
ob lepem pomladanskem vreme
nu iz napolnjenih zabojnikov že 
širile neprijetne vonjave in so se 
občani spraševali , le kaj je naro
be s komunalno službo, seje na 
o b č i n s k e m s m e t i š č u vsak dan 
zbrala skupina krajanov iz vasi ob 

Ključavnica mora ostati nedotaknjena.. 

daljevalo. Leta 1992je bila med 
tedanjo občino Grosuplje in kra
jani iz vasi v neposredni bližini 
smetišča sklenjena pogodba, ki 
je omogočala nemoteno odla-

spornem smetišču - Gatine, Pra-
proč, Sp. Blata in Sp.Duplic, ki 
so skrbeli, da ključavnica, ki so 
jo obesili na železna vrata depo
nije, ostane nedotaknjena. Po nji-

...50 modrovali "stražarji"... 

ganje v naslednjih 5 letih, vklju
čevala pa je določene ugodnosti 
za "prizadete krajane ". Do pre
teka pogodbe lanskega leta pa le 
ta ni bila v celoti uresničena. 
Smeti so se še leto po tem 
odvažale na Stehan, že od okto
bra leta 1995 pa so potekale 
priprave na gradnjo nove depo
nije. Ker so se krajani počutili izi
grane in so videli rešitev pro-

hovem mnenju j i h je župan obči
ne Rudo l f Rome izigral , saj ni 
uresniči l vseh točk iz pogodbe 
leta 1992. Med drugim naj bi bilo 
v pogodbi s strani občine oblju
bljeno, da bo občina asfaltirala 
kot ceste, ki vodi iz vasi Sp. B la 
to do Stchana. V bližini spornega 
odlagal išča so naseljeni Romi, ki 
krajane motijo, v pogodbi je bila 
obljubljena selitev le teh, prav 

tako je bilo obljubljeno iskanje 
nove lokacije za deponijo. Last
nikom zemljišč ob smetišču naj bi 
bil omogočen dostop po gozdnih 
poteh, na bližnjo kmetijo pa naj 

tivnosti izgradnje nove deponije 
- j e dejal: 
" ( i radnja nove deponije se je zav
lekla, ker so ves čas iskanja nove 
lokacije in pridobivanja ustrezne 

...smeti v Grosupljem in okolici pa so se kopičile. 

bi bil napeljan vodovod, saj je bila 
voda oporečna. Do letos je bilo 
po mnenju krajanov uresničeno le 
slednje. 
Odbor v imenu krajanov, kot se 
imenujejo najbolj zagreti iz "vaš
ke s t raže" ob smetišču, je vztra
ja l pri uresniči tvi vseh točk iz 
pogodbe. Ker pa po njihovem 
mnenju ni prišlo do konsenza z 
občino zaradi Rometovega žu
panstva, so kot pogoj za nadaljn
ja pogajanja zahtevali županov 
odstop. Smetišče pa naj bi po nji
hovem mnenju ostalo zaprto ne 
glede na ekološke posledice, saj 
so bili krajani mnenja, daje nova 

dokumentacije potekala pogajan
ja prav s temi krajani, ki so sme
tišče sedaj zaprl i ." 
Omeniti je potrebno, daje loka
cija za novo deponijo le nekaj slo 
metrov stran od sedanjega sme
tišča. "Poleg tega pa je ovirala 
nadaljnja pogajanja tudi nereali
z i rana pogodba iz leta 1992. 
Trenutno prav tako ne obstaja 
alternativna možnost odvoza od
padkov na druga od laga l i šča , 
zato se smeti kopičijo od I. maja 
na dvoriščih občanov. Ob koncu 
leta pa bo šele prva možnost za 
uporabo nove deponije v Špaji 
dolini ," je v tistih "krit ičnih" dneh 

Na javni razpravi bi v takšni situaciji človek pričakoval več 
občanov. 

deponija že pripravljena za od
voz, Stehanu pa seje čas iztekel. 
Direktor Javnega komunalnega 
podjetja Grosuplje Janez Skarlov-
nik - podjetje je tudi nosilec ak-

še dejal Skarlovnik. 
Zupan Rudolf Rome za zahtevo 
krajanov po njegovem odstopu ni 
vedel in dejal: "Zahteva po mo
jem odstopu ima prav gotovo po-

3 
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Aktualno 

litično ozadje. Pogodba iz leta 
1992je imela deset točk, od tega 
pa s strani občine niso bile ures
ničene le tri. Te pa so: romska 
problematika v občini je ostala 
nerešena, cesta je neasfaltirana, 
saj je V republiški lasti, nam pa 
še ni uspelo priti v republiški 
plan za asfaltiranje cest. Grad
nja nove deponije pa seje upoča
snila prav zaradi postopkov, ki 
so potekali ob iskanju nove lo
kacije in nadaljnjih dolgih for
malnopravnih postopkov. S stra
ni občine pa je bila podana prija
va o zaprtju deponije policiji in 
ustreznim inšpekcijskim slu
žbam." 
Nekaj dni po zaprtju Stehanaje na 
pobudo J K P obiskal krajane ob 
deponiji tudi komandir grosupelj
ske policijske postaje Milan Sto-
jakovič in ugotovil, da je protest 
potekal mirno in ni prihajalo do 

kršenja javnega reda in miru. Po
licija pa lahko ukrepa le na podla
gi ustrezne zakonodaje in poobla
stil, ker pa le teh ni bilo, policija 
takrat ni ukrepala. 
Je odgovoren "nekdo drugi"? 
Na javni razpravi o novi deponiji 
v Špaji dolini, ki je bila 4. maja, 
prvi delovni dan po zaprtju depo
nije na Stehanu, pa je bilo prisot
nih komaj okrog dvajset občanov. 
Takrat seje pojavilo vprašanje, le 
koliko Grosupeljčanom potem, ko 
se kopiči jo smeti v zabojnikih, 
smrdi pod nosom, saj j ih povabilo 
na razpravo očitno ni ganilo. A l i 
pa gre za mišljenje, da je za te in 
one stvari, k i sodijo v infrastruk
turo, odgovoren "nekdo drug" in 
da se nas samih to ne tiče. Zal so 
javne razprave poveč in i slabo 
obiskane, huje pa je takrat, ko nam 
nekaj v bližnji okolici ni prav . . . 

Andreja PODLOGA R 

12. maja so se komunalci lahko 
spet podali na Stehan 

Gatina, II. maja odločitev je padla, dogovor je bil sprejet.. 

Pisma bralcev 

G r o s u p l j e , k d o b o t e b e l jubi l? ! 

. . .Tako nekako so si kronološko 
sledili dogodki, ki so žal poskr
beli, daje Grosuplje, ki naj bi po 
vel ik ih željah krajanov postalo 
mesto, spet p r i š l o v medi je . 
Žalostno pa je, da se Grosuplje v 
medij ih pojavlja takrat, ko se 
zaplete pri R o m i h al i pri sm
eteh.. .Kot da v Grosupljem ni
mamo česa drugega povedati . . . 
Sledili so si sestanki, prepričevan
ja, dogovarjanja. Temperatura le 
teh je preraščala vrelišče tako, da 
so bi l i le ti zadnji trenutek odpo
vedani. Komunikacije so bile pre
kinjene. Občina je kar trikrat poiz
kušala priti do dogovorov, pa brez 
uspeha. Možnosti , da bi komunal
ne odpadke vozi l i na ljubljansko 
deponijo in to zelo drago plače
vali , ni bilo, ker imajo tudi tam 
probleme. Smeti pa je bilo vse več 
in povrhu vsega je bilo tudi zelo 
vroče . . . 
V ponedeljek, 11. maja, je odbor 
končno pristal na dogovarjanje. 
Zvečer se je v gasilskem domu 
na Gatini zbrala množica kraja
nov iz prizadetih vasi, odbor je 
ponovno podal vso kronologijo 
dogodkov, župan pa se j i m je celo 
zahvalil za to, da se hočejo pogo
varjati (je morda tudi to del de
mokracije v novi državi?! - op. 
avtorja). Prisotna sta bi la oba 
župana - g. Rome in g. Jakopič) , 
predstavnik s t rokovn ih s l u ž b 

(osebno razmiš l janje IX) 
Poglejmo, kaj ima Grosuplje 
ohranjenega kol zgodovinski spo
min na naše predhodnike in kaj 
bomo pustili za naše z.anamce? 

Zelo malo ali celo premalo. 
Čeprav je geografski razmah in 
razvoj Grosuplje doseglo po II. 
svetovni vojni , se urbanizaciji 
težko upirajo zgodovinski pom
nik i ; le ni vse za uničiti , kar ni 
sodobno. 

Kakšne zgodovinske pomni
ke imamo? 

j \ Koščakova hiša je vsa pre
delana in brez ustreznega okolja, 
ki bi dajal tej zgradbi zgodovin
ski poudarek in urejenost mestne
mu središču. 

j \ Ž e l e z n i š k a infrastruktura 
nasproti sedanje železniške posta

je sameva in čaka, da bi ta predel 
oživeli i ga ustrezno vključili v 
moderno urbano okolje. 
] \ Stara pošta - Kol iko časa še? 
^ G r o s u p l j e kot nekdanje 
k m e č k o urbano naselje je brez 
ohranjenega k m e č k e g a gospo
darstva (kmetijskih poslopij). 
jj\ Kje so mlini in kovačije? 

Kje so zašči tena krajinska 
področja, kot so Koščakov hrib, 
kulturna krajina Bičje, Boštanjski 
grad z zatočnii jamami v Zagrad-
cu. 

^ Cerkveni hrib in staro poko
pališče. 

Novodobniki, brez občutka z zgo
dovino, s tem pa tudi brez občut
ka za prihodnost, rušijo tudi zad
nje ostanke pokopal išč in cerkve
nega obzidja. 

M i s l i m , da bi ta del, ki je še ostal, 
moral ostati, saj spomeniki na gro
biščih spominjajo tja v leto 1830 
in na začetek Grosuplja daleč tja 
v zgodovino z zaselkom Svetega 
Mihaela. 

Kdo te bo ljubil, Grosuplje? 
M i s l i m , daje prav, da poleg sed
mih stanovanjsko-obrtnih con 
pogledamo, kaj mora ostati za 
zanamce, da ne bodo ostali brez 
zgodovinskih vrednot kraja. Naj
prej pa moramo spremeniti vred
note pri sebi, v našem razmišljan
ju . Ne pa menjavati arhitekte. 

Anton Žitnik 

občine , direktor JKP, predsedni
ca občinskega sveta in predsed
nik krajevne skupnosti Grosuplje. 
Sprejetje bil dogovor in vnesen 
v aneks k pogodbi, po katerem 
J K P lahko do 1. avgusta letos še 
deponira komunalne odpadke na 
deponiji Stehan, med tem časom 
pa pripravi začasno lokacijo na 
novi deponiji Spaja dolina. V izo-
gib temu, da bi do te realizacije 
ne prišlo, je odbor zahteval pod
pisan akceptni nalog v vrednosti 
5 milijonov, i ga je izdalo J K P 
Grosuplje. Kot je povedal pred
stavnik odbora krajanov, bodo ta 
akceptni nalog unovčili v dobro
bit infrastrukture prizadetih vasi, 
če J K P nove lokacije do dogovor
jenega datuma ne uredi in bi še 
naprej hotelo deponirati odpadke 
na Stehanu. 
Po z ago tov i lu direktorja J K P 
Grosuplje bodo deponijo na Ste
hanu 3 1. ju l i ja zaprl i , in jo sani
rali tako, kot to predvidevajo ure
ditveni projekti. 
Kljub temu, da bo ureditev začas
ne deponije na novi deponiji Spa
ja dolina velik dodatni s t rošek, 
ki bo k o n č n o bremenil vse obča
ne vseh treh obč in , si bomo ver
jetno vsi oddahnil i , saj n i , da se 
smeti kopiči jo v in ob zabojni
kih , da ne vemo, kam s polnimi 
v rečami . . . 

"Grosupeljski odmevi" 

ZAMOLČANI m* 
MOBOM 
iN NJIHOVE ŽRTVE 

O B Č I N A G R O S U P L J E 

K N J I Ž N I C A G R O S U P L J E 

MISS G R O S U L J E 
Društvo za ureditev zamolčanih 
grobov Ljubljana - Grosuplje 

so 
dne 22.5.1998 ob 20.00 uri 

v 
Družbenem domu Grosuplje 

organizirali predstavitev 
Zbornika: 

Slovenija -
zamolčani grobovi 

in njihove žrtve 
1941 _ 1948 

s kratkim kulturnim programom. 
Za odbor Grosuplje 

Anton Žitnik 



Gospodarstvo in podjetništvo 

Izobraževalni center UPI NA 
»Znanje ima povsod prednost« 
S šolskim letom 97/98 je v mese
cu septembru v Grosupljem zače
la delovati prva jez ikovna šola 
U P I N A . Nekaj novega, dobrodo
šlega, sem bila prepričana tedaj, 
toda i s t o č a s n o s k e p t i č n o raz
mišljala, kol iko bo v Grosupljem 
interesa za to, saj imajo v obeh 
grosupel j sk ih osnovn ih š o l a h 
učenci že možnost i fakultativne
ga pouka nemšč ine in tečaje ang
leščine na nižji stopnji. 
Morda je bilo nekaj dvomov tudi 
v mladi ambiciozni A N I T U M A , 
ki vodi Izobraževalni center UPI
N A , toda s sloganom Znanje ima 
povsod prednost in z izkušnjami, 
k i na zače tku niso bile najbolj 
ohrabrujoče , seje lotila dela tudi 
v Grosupljem. 
I zobraževa ln i center U P I N A v 
Ljubljani deluje že od leta 1990. 
V Ljubl jan i , se spominja A n a 
Turna, so bi l i začetki jezikovne 
šole izjemno težki, saj je konku
renca velika. Zato je bila tudi v 
Grosupljem pripravljena na te
žave. 
Toda mlada ekonomistka, ki se je 
v študiju angleščine in italijanšči
ne 4 leta izpopolnjevala v tujini 
in opravila izpite za predavatelja 
jezikov, je imela pred seboj jasno 
začrtane cilje: vztrajati in uspeti... 
V j ez ikovn i šoli U P I N A lahko 
vsakdo najde nekaj zase: 
Spet so začeli s tečaji angleščine 
v grosupeljskih vrtcih za otroke 
od 5. leta dalje. Šolo obiskujejo 
mlajši in starejši šolarji: z ve l ik i 
mi interesi se učijo nemščino ali 
angleščino; ker pa je za italijanšči
no v Grosupljem premalo zani
manja, starši vozijo otroke v nji
hovo enoto v Ljubljano. Pouk za 
otroke imajo dvakrat po eno uro 

na teden, za odrasle pa dvakrat po 
dve uri. Šolo obiskujejo tudi tisti 
osnovnošolci , ki hočejo več znati 
- tako angleščino kot tudi nemšči
no. Tist im srednješolcem, ki j i m 
ne gre najbolje, pa nudijo tudi in
strukcije. Tu pa so, pravi moja 
sogovornica, potrebni posebni 
pristopi. Najprej je treba »najst
niku« nekako dopovedati, da mu 
hočemo pomagati v njegovo do
bro, mu pomagati do samozaves
ti. Tako laže premaga prve mosto
ve. Ker gre zgolj za individualno 
delo, so uspehi, ob njegovi an
gažiranost i , seveda, gotovi. Po
trebno pa je tudi veliko sodelo
vanja s starši in tudi s šolami. 
»Trudimo se, saj nočemo, da bi 
nam kdo očital, da vidimo samo 
lastne finančne interese. Če kaže, 
da učenec ni zainteresiran, potem 
staršem to tudi odkrito povemo,« 
pravi A n a Turna. 

Če bo interes, bodo v UPINI 
organizirali instrukcije tudi 
med počitnicami za popravne 
izpite. 

V Grosupljem šolo obiskuje od 30 
do 40 s luša te l jev (v Ljubl jani 
okrog 150). Zanimivo je to, da se 
pri odraslih (okrog 15 j ih je), sta
rostna struktura giblje od 30 do 
60 let in gre predvsem za ljudi s 
srednjo, višjo in visoko izobraz
bo, ki hočejo poglobiti znanje je
zikov. 
Po nečem je treba biti boljši, 
je pri snovanju šole razmišljala 
A n a Turna ob dejstvu, da je teh 
izobraževalnih institucij kar pre
cej. In padla je odločitev: za ceno, 
ki je nekako ustaljena na trgu, 
U P I N A ponuja manjše skupine 

slušateljev - v skupini so povpreč
no po 4 slušatelji, največ pa 6. Gre 
skorajda za individualno delo, kar 
se bogato poplača v znanju. V e l i 
ko gradijo tudi na kvalitetnih uč
benikih in sodobnih metodah. V i 
deo j i m je v v e l i k o p o m o č , 
predvsem pri delu z otroki. Za 
sestavo urnikov in programov 
skrbi predvsem Anina sestra Pia 
Turna, ki je tudi avtorica najno
vejšega učbenika za učenje ang
leščine Upina's magic English za 
najmlajše, saj pri Upini poleg sve
tovne literature uporabljajo tudi 
lastno. K o pa spregovoriva o fi
nančni plati, Ana Turna, sicer tudi 
ekonomistka, pravi: »Poslujemo 
tako, da ne delamo izgube. Maj 
hne skupinice nam finančno ne 
morejo prinašati dobička, vendar 
naše zadovoljstvo je v tem, da so 
ljudje zadovoljni in da slušatelji 
pri nas pridobijo raven znanja. 
Za to nam gre v prvi vrsti.« 
Sledili bodo interesom slušatel
jev 
Idej in dejavnosti imajo veliko. 
Svoje s l u š a t e l j e p o š i l j a j o na 
izobraževanje in izpopolnjevanje 
jezikov - predvsem nemščine in 
i ta l i janščine-v tujino tako, dajim 
preskrbijo družine, šolanje. Manj 
se ukvarjajo s področjem anglešči
ne, ker je tega na trgu veliko, za 
italijansko področje pa so vodilni. 
Skrbijo za dober strokovni ka

der; 8 učiteljev (profesorjev) ali 
absolventov je honorarno zaposle
nih v Upini in najtežje je uskladiti 
urnike, predvsem zato, ker je šola 
povečini popoldne. Sedaj pa že 
razmišljajo, da bi za osnovnošol
ce, k i imajo šolski pouk popold
ne, jezikovno šolo organizirali do
poldne. Če bo interes večji, bodo 
poskušali poiskati večje prostore 
za najem, kajti sedanji, pa še do 
tega je bilo lani težko priti, sedaj 
komaj zadošča za majhne skupi
nice. 
Poleg tega se pri Upini ukvarjajo 
s prevajanjem strokovnih tekstov; 
prevajajo celo iz enega v drug tuj 
jezik. 
Ana , k i j e še lani tudi poučevala, 
se sedaj ukvarja le z vodenjem, 
organizacijo in komunikaci jo s 
šolami, medtem k o j i sestra Pia, s 
katero sta jezike skupaj študirali, 
pomaga, poleg tega pa tudi pouču
j e 
V UPINI vedo, kaj hočejo. Vedo, 
da je pot do velikega uspeha tla
kovana z drobnimi uspehi. Ti se 
sedaj imenujejo znanje in zadov
oljstvo. 
In morda tudi skromnost na drugi 
strani; tam, kjer veliki podjetniki 
razmišljajo o velikem dobičku. V 
U P I N I razmišl ja jo predvsem o 
tem, D A I M A Z N A N J E P O V S O D 
P R E D N O S T . . . 

Alenka Adamič 

V A B I L O 

Društvo M I S S in Župnijski urad Grosuplje prirejata ob zakl jučku 
veroučnega leta K O N C E R T črnskih duhovnih in jazz skladb, ki bo v 
nedeljo, 7. junija 1998, po večerni sveti maši (ob 19.45) v župnijski 
cerkvi sv. Mihaela na Grosupljem. Nastopil bo mešani pevski zbor 
A D O R A M U S iz Logatca. 

Vljudno vabljeni! Učna ura nemškega jezika... 
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Gospodarstvo in podjetništvo 

GPG pomagal pri sanaciji 
poškodovanih zgradb v Bovcu 
Strokovna gradbena ekipa Gradbenega podjetja Grosuplje, ki je na 
pomoč prizadetim krajem v Gornjem Posočju prispela že 15. aprila, je 
24. april končala svoje delo. Tedaj je namreč svoje delo zaključil tudi 
krizni štab C Z , saj je najnujnejša zaščita poškodovanih zgradb oprav
ljena in tudi za nastanitev ljudi je poskrbljeno. 
Sedemčlanska GPG-jeva gradbena ekipa je v centru Bovca opirala 
poškodovane poslovno stanovanjske zgradbe ter zaščitila zidove, da 
morebiti naknadno odkrušeni deli ne bi poškodovali mimoidočih. Ocen
jujemo, da je bruto vrednost opravljenih del 1 milijon tolarjev. 
GPG seje odzval tudi na prošnjo Ministrstva za okolje in prostor za 
pomoč pri oblikovanju ekip za cenitev in odločanje o ukrepih za sana
cijo v potresu poškodovanih objektov, in sicer je v ta namen imenoval 
dva strokovnjaka, tehnologa in statika. 

Irena DA RIS, 
Predstavnica za odnose z javnostmi 

Stranke sporočajo 
Predsedstvo O O SDS je na svoji redni seji 4.5.1998 analiziralo svoje delo 
v tekočem letu in oblikovalo jasne smernice za delo do lokalnih volitev. 
Ob prisotnosti predsednika SDS g. Janeza Janše smo spregovorili tudi o 
koaliciji Pomladnih strank v občini Grosuplje. 
Predsedstvo SDS in predsedstvo O O SDS v občini Grosuplje je trdno pre
pričano, daje za nadaljnje delovanje nujno potrebno konstruktivno sode
lovanje pomladnih strank. Zelo je pomembno, da bi na lokalnih volitvah 
nastopali s skupnim kandidatom za župana občine, vendar s kandidatom, 
ki bo resnično delal v korist vseh občanov. 

Predsedstvo OO SDS Grosuplje 

1MP LIVAR, d.d. 
IVANČNA GORICA 
Ljubljanska c. 43 

V A B I K S O D E L O V A N J U 
BRUSILEC - 5 delavcev 
KALUPAR - 3 delavci 
STROJNIK PRIPRAVE PESKA - I delavec 
JEDRAR -1 delavec 
Od kandidatov pr ičakujemo, da bodo poleg zakonskih izpolnjevali 
še naslednje pogoje: 
- končana osnovna ali poklicna šola kovinarske, meta lurške ali druge 

ustrezne usmeritve 
- starost od 18 do 35 let 
- delovno razmerje se sklepa za določen čas 12 mesecev s t r imeseč

nim poskusnim delom 
- prednost pri zaposlitvi imajo mlajši kandidati in kandidati s konča

no dveletno ali triletno poklicno šolo. 
Pisne prijave z ustreznimi dokazili sprejema I M P L I V A R , d.d. Ivanč-
na Gorica, Ljubljanska c. 43, 1295 I vančna gorica, Kadrovska s lužba 
- 10 dni po objavi oziroma do zapolnitve potreb. 

Z a d o l o č e n r a s » l i 
h o n o r a r n o z a 2 

m e s e c a z a p o s l i m 
k l j u č a v n i č a r j a a l i 

s t r o j n e g a t e h n i k a n a 
k l j u č a v n i č a r s k i h 

d e l i h . 
Ponudbe sporočite na telefon 

762 - 505 vsak delovni dan 
do 14.00 ure. 

I š čem snaži lko za 
č iščenje poslovne
ga prostora in sta
novanja v Grosup
ljem - 2 xtedensko. 
Svoje ponudbe spo
r o č i t e na te l e fon 
762 -338. 

Prešernova 82 
1290 Grosuplje 

A R A D I Ž Tel.: 061 762-620 

l i l 

H 
Z 
L i l 

O 

Nega obraza in te/esa 
Ročna masaža 

Depi/acija 
Aroma terapija 

Preso terapija 
Pedikura 

Lipiza: odprava maščobnib biazinic na 
doiočenib deiih teiesa 

Sauna 
S o/ari/ - Ergotine 

Epitacija 

o 
2J Če bi radi v ogledalu spet srečali nasmejan obraz 

»iščite lepotilni center Paradiž 



Poročilo s seje občinskega sveta 

Bo komisija uspela s kratkoročnimi 
programi rešiti romsko problematiko? 
39. redna seja občinskega 
sveta 
Svetniki grosupeljskega občin
skega sveta so 39. redno sejo 6. 
maja pričeli s tedaj najaktualnej
šo problematiko - direktor J K P 
Janez Skarlovnik je podal poroči
lo o zapori komunalne deponije 
Stehan. 
Komisija bo nadaljevala delo 
Ker ob obravnavi predlogov za 
nadaljnje reševanje romskih b i 
valnih problemov, ki j ih je pripra
vi la uradno imenovana komisija 
za Rome, na prejšnji seji ni bilo 
v e č s k l e p č n o s t i , so p o r o č i l o 
obravnavali na 39. redni seji. Sk l 
epov komisije ne kaže ponavlja
t i , saj smo j i h pos redova l i v 
apr i l sk i š t ev i lk i Grosupel jskih 
odmevov. Ob tem pa je predsed
nik komisije Mi l an Vehovec pou
daril, da so predlogi dolgoročne
ga značaja, na podlagi teh pa bo 

potrebno izdelat i k r a t k o r o č n e 
predloge. V razpravi se je poja
vilo vprašanje, kdo bo izvajalec 
predlaganih stališč. Predlogi so 
bi l i razl ični; skoraj je že prevla
dalo mnenje, da je to v domeni 
župana, čeprav je bilo slišati tudi 
mnenje, da vsega res ne gre 
naložiti županu. Potem pa seje le 
izkazalo, da svetniki mislijo stro
kovne s l u ž b e , k i delajo pod 
vodstvom župana. Tedaj pa se je 
oglasil eden izmed članov (novi) 
komisije, češ da je tako že bilo, 
pa se zadeve niso premaknile z 
mrtve točke. Večina svetnikov pa 
seje strinjala z mnenjem in vpra
šanjem komisiji Simona Bučarja, 
ali bi bila pripravljena narediti 
tudi kratkoročni program. 
V razpravo se je vključil tudi A . 
G r i l in poudaril, da bi bilo nujno 
več narediti na področju zaposlo
vanja Romov. Omenil je Srednjo 

vas pri Kočevju, kjer so Romi 
povečini zaposleni in z njimi tudi 
ni problemov. V razmislek je 
predlagal, da bi na pameten način 
dali pobudo podjetjem "kdo za
posli Roma" in v občini morda 
formirali sklad za povrnitev ško
de podjetjem, ki bi imeli s to de
lovno silo stroške (npr. zdravni
ški pregledi), če Romi ne bi osta
li v delovnem razmerju. 
Tako so svetniki sprejeli sklep, da 
komisija nadaljuje z delom oz. s 
sklepi in stališči, ki j ih je že spre
jela. 
Občina naj ohrani premoženje 
Vel iko razl ičnih mnenj so med 
svetniki vzbudile točke o brez
p lačnem prenosu dela objektov 
oz. zemlj išč . Tako se tudi niso 
strinjali s predlogom sklepa o 
odprodaji d e l e ž a v Veter in i -
Dobro Grosuplje d.o.o., Ivančna 
Gorica, čeprav je župan pojasnil, 

da je obč ina v letih 92/93 dala 
sredstva za adaptacijo objekta 
Veterina - Dobro in se tako pro
daja samo ta del. Svetniki pa so 
meni l i , naj bi s prodajami obči 
na še nekaj časa počaka la . "Pus
t imo, naj miruje. N a š e j e !" je 
poudarila predsednica obč inske
ga svela. 
V nadaljevanju seje so do tedaj, 
k o j e bi la zagotovljena sk lepčn
ost, sledila poroči la o poslovan
ju in delu javnih zavodov v obči 
ni Grosuplje v letu 1997. Pr i 
pravljene so bile tudi informaci
je o poslovanju in delu državnih 
organov in delu uradov Obč ine 
Grosuplje. 
O slednjih so razprave potekale 
na 40. redni seji 20. 5. 1998; 
kratka poroči la bomo povzel i v 
prihodnji številki našega časopi 
sa. 

A.A. 

Naša prihodnost je čisto okolje 

Odstranjevanje posebnih odpadkov 
V mesecu maju seje med prebi
va lc i o b č i n e Grosuplje postav
ljalo vprašanje K a m z odpadki?, 
saj je b i la deponija Stehan zapr
ta. Zaradi varovanja okol ja in 
hkrati varčevanja s prostorom na 
depon i j i , smo se o d l o č i l i , da 
izpel jemo akci jo zbiranja po
s e b n i h o d p a d k o v i z g o s p o 
dinjstev. V gospodinjstvih nas
tajajo poleg tako imenovanih 
komunalnih tudi odpadki, ki so 
zaradi v p l i v a na zdravje ljudi 
(škodl j ivost , strupenost...) ali na 
okolje (jedkost, vnetljivost, eks-
p loz ivnos t . . . ) označen i kot po-

Odpadki, kijih lahko občani pri
nesejo na zbirno mesto so nas
lednji: 

sebni oz. nevarni odpadki. 
Ne glede na to, da kol ič ine ne
v a r n i h o d p a d k o v , nastane v 
gospodinjstvu, niso primerljive 
s t is t imi, nastalimi v industriji , 
pa predstavljajo razmeroma ve
l iko nevarnost za okolje, pred
vsem zaradi m o ž n e g a onesna
ženja podtalnice in okolja na
sploh. 

Akcija zbiranja posebnih od
padkov bo potekala v petek 
12. 6. 1998 ob 16.00 do 19.00 
ure in v soboto 13. 6. 1998 od 
8.00 do 12.00 ure na parki
rišču pred obč ino Grosuplje. 

Odpadne kemikalije (kemikalije, 
ki vsebujejo solno kislino, lužni 
kamen, varekina) 

Olja, emulzije, hladilne tekočine 
(antifriz) 

Akcijo zbiranja posebnih odpad
kov, v sodelovanju s podjetjem 
KEMIS, organizirata Občina 
Grosuplje in Javno komunalno 
podjetje Grosuplje. 

Kozmetični izdelki, zdravila, škro
piva in drugi fitoterapevtski 
pripravki 

s=>A 
Laki, barve, smole, lepila, kiti 

Neonska svetila (cevi), halogen-
ska svetila 

Živosrebrni (Hg) termometri 
oval 

Akumulatorji, baterije 
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Matjaž TRONTELJ: 
»Kreativno d e l o občine je v m l a d i h in svežih idejah« 

o 
Sem Matjaž Trontelj, rojen pred 
28 leti, doma sem v Grosupljem. 
Po poklicu sem elektrotehnik -
elektronik, ob redni zaposlitvi pa 
študiram na fakulteti za organiza
cijske vede v Kranju. Kot najm
lajši svetnik sem bil izvoljen na 
listi Slovenskih krščanskih demo
kratov ( S K D ) , član te stranke sem 
prakt ično od njene ustanovitve. 
Takrat seje začelo moje delovan
je na javnem področju, sprva pri 
Mladih krščanskih demokratih. V 
90 letih je v meni prevladalo 
mnenje, daje sedaj, k o j e nasto
pi l čas , ko lahko tudi d r u g a č e 
mi s l eč i na glas povemo svoja 
mnenja, prav, da se pr ik l juč im 
demokra t i čnemu gibanju in pos
kušam po svojih najboljših močeh 
prispevati, da pri nas in še pose
bej med mladimi, postavimo te
melje nove prijaznejše demokra
tične Slovenije. Vsa ta leta sem 
aktivno sodeloval pri ustanavljan
ju mladinskih katoliških institucij, 
gibanj in organizacij , k i so se 
začele »rojevati« po demokra t ič 
nih spremembah v Slovenij i in 
tudi v Grosupljem. Brez polit ič

nih izkušenj iz prejšnjega sistema, 
sem poprijel za vsakršno delo, 
med drugim sem se preizkusil tudi 
v novinarstvu pri časniku Slove
nec, in prevzel dop i sn i š tvo za 
o b m o č j e Grosuplja in okol ice. 
Mnogi Grosupeljčani pa ste me 
spoznali, ko sem leta 95 podal 
pobudo za ustanovitev mladinske
ga društva M I S S , in bil tudi prvi 
predsednik, ki je v ve l ik i meri 
zapolni l praznino na področ ju 
javnih prireditev. N lokalnih vo
litvah smo Slovenski krščanski 
demokrati nastopili skupaj s stran
kama SDS in S L S , in tvorili pom
ladno koalicijo. V občinskem sve
tu sodelujem na področju druž
benih dejavnosti in na področjih, 
ki so tudi sestavni deli mladih, 
mladih družin in njihove bivanj
ske problemat ike . K o t o b č a n 
Grosupljega in kot svetnik, pa 
imam kar nekaj pomislekov in 
mnenj o tem, kaj so tista področ
ja, v katera je potrebno v prihod
nosti polagati več energije, moči , 
znanja in tudi denarja. Po mojem 
prepričanju je to naložba v mladi 
rod občanov . Veseli me, da se 

pričenja gradnja nove osnovne 
šole, še bolj pa me veseli, da gra
dimo tudi večnamenski prostor za 
šport, rekreacijo in družbene ak
tivnosti. M i s l i m , da se vsi ne za
vedamo tega, kaj pomeni , da 
športniki in športne ekipe iz naše 
občine, igrajo »domače tekme« v 
sosednjih obč inah in podobno. 
Boj proti problemom med mladi
mi je predvsem v njihovi aktiv
nosti, bodisi športni ali kaki dru
gi družbeni aktivnosti. Upam, da 
se bo stanje v občini na področju 
mladinskega življenja nekoliko 
izboljšalo, ko bodo končana dela 
pri tem velikem projektu, s tem 
pa se bo pridobilo kar nekaj no
vih prostorskih možnost i . Drugo 
področje pa je stanovanjsko ure
janje Grosupljega in okolice za 
mlade družine. Dobro je, daje v 
preteklem letu občina zagotovila 
sredstva za individualno krediti
ranje novogradenj, adaptacij in 
nakupe stanovanj, saj nam je tega 
v Grosupljem manjkalo kar nekaj 
let. Občani smo veliko obremen
jeni z raznimi plači l i , in če že 
plačujemo prispevke, ki niso rav
no majhni, potem je tudi prav, da 
o b č i n a subvencionira o b č a n e , 
tako kot to dela na področju drob
nega gospodarstva in kmetijstva 
in tako daje ugodnejše kredite tis
tim, ki si na ta način rešujejo svoj 
stanovanjski problem in s tem tudi 
urejeno družino, kar je temelj vsa
ke zdrave družbe. Še bi lahko naš
teval področja in primere, kjer je 

še potrebno postoriti to in ono, da 
bo življenje prijetnejše, in vsem 
o b č a n o m v ponos . T a k o pa 
večkra t opaz im, da ne znamo 
obeležiti nekaj najpomembnejš ih 
dogodkov, ki so se zgodil i pred 
nekaj leti in so bi l i sen t isočerih 
Slovenk in Slovencev. M i pa v ta 
namen ne izobesimo niti zastav, 
tudi tam ne, kjer je to po zakonu 
obvezno. Žel im si, da bi svetniki 
v prihodnjem mandatu sprejeli 
pobudo stranke S K D , da naj bo v 
vseh javnih prostorih izobešena 
zastava države in občine ter tudi 
grb, kot je to praksa v zahodno 
evropskih državah. Ponavadi ved
no majhne s tva r i p o l e p š a j o 
življenje v kraju. V Grosupljem 
pa se zgodi, da po ulicah več dni 
ne gorijo luči javne razsvetljave, 
postavljajo se pločniki z visoki
mi robniki , kar je težko dostopno 
za i n v a l i d e na v o z i č k i h , p r i 
manjkuje parkir išč v samem cen
tu. Še so malenkosti, za katere ne 
bi bilo potrebno vel iko denarja, 
p;i bi se z. ureditvijo le teh poka
zala urejenost naselja, pa tudi 
počutje ljudi bi bilo drugačno . 
Ob zaključku razmišljanja občin
skega svetnika se vsem občanom 
in občankam zahvaljujem za vso 
podporo v tem dosedanjem krat
kem javnem delovanju, ki sem je 
bil deležen. N a vas bo odločitev, 
ali smo dosedanji svetniki upra
vičili vaše zaupanje ali ne, in s tem 
uresničili program, s katerim smo 
nastopili na volitvah. 

A S F A L T I R A N J E 
Asfaltiranje in tlakovanje 

dvorišč, parkirišč in 

dovoznih poto. 

Strojni izkop, kiper prevozi in 

gradbena mehanizacija 

STAMPEDO d.o.o. 

Pohorjeva 10, 1231 Ljubljana - Črnuče 
Tel. in fax 061 374 307, 061 559 641, G S M 041 614 301 



Iz naših krajevnih skupnosti 

S skupnimi močmi do prenovljenega 
gasilskega doma 
Po več kot petdesetih letih smo tudi 
v Zagradcu pri Grosupljem blago
slovili obnovljene in dozidane pro
store doma prostovoljnega gasil
skega društva in sliko sv. Florjana. 
Ob navzočnosti g. župana, kakš
nih 40 gasilcev iz okoliških druš
tev, povabljenih darovalcev, ki so 
finančno podpirali obnovo skozi 
vsa leta in velikega števila verni
kov, je prostore in sliko blagoslo
vil g. župnik Andrej Šink. 
Po tej prireditvi lahko upravičeno 
upamo, da bo pomen gasilstva kot 
pomoč v nesreči in povezovanja 
med ljudmi, živel v zavesti čla
nov gasilskega društva in vaščanov 

tudi v prihodnje. Obenem paje bila 
prireditev dokaz, da lahko le sku
paj veliko zmoremo. To se je v 
preteklosti jasno pokazalo, kajti v 
nasprotnem primeru ne bi prišli 
do tako urejenega skupnega doma 
vaščanov. 
Zahvaljujemo se vsem naštetim 
prisotnim in moškemu pevskemu 
zboru Samorastnik, ki ste se slo
vesnosti udeležili in tako prispe
vali svoj delež k medsebojnemu 
povezovanju. Skupaj smo lahko 
doživeli, da, kjer smo ljudje, je 
veliko dobrega in lepega, če le tako 
hočemo. 

Jože KASTEUC Foto: I. Kralj 

O V letu 1997 je tudi lokomotiva na 
Grosupljem dobila svojo streho 
(fotografijo smo objavili na zadnji 
strani Grosupeljskih odmevov, št. 
4, april). Odslej ne bo več izpos
tavljena na milost in nemilost vre
menskim vplivom in le tako bo lah
ko kljubovala zobu časa, razkazo
vala svoj šarm in v nas obujala spo
min na pretekli čas. 
Postavitev strehe so materialno in 

fizično omogočili: 

• Rudnik lignita Velenje 

• A B C Tabor, Grosuplje 

• Krajevna skupnost Grosuplje 

• Black&Deeker Grosuplje 

• Color Medvode 

• Trgovina Vimont Grosuplje 

• Slovenske železnice 

• Gramat Grosuplje 

• Marjan Vidic-avtoprevoznik, 
Grosuplje 

• Jože Šircelj-prevozništvo, Gro
suplje 

• Jože Mehlin, Sela pri Grosup
ljem 

• Ivan Kadunc- varilstvo, Brezje 
pri Grosupljem 

• Alojz Kadunc-kovinar, Grosup-
lje 

• Rafael Omahen-mizarstvo, 
Grosuplje 

• Alojz Gabršček, Grosuplje 

• Matjaž Špolar-ULA Grosuplje 

• Alojz Zrnec, Grosuplje 

• Ivan Tomažin, Grosuplje 

• Jože, Simonič, Grosuplje 
Za izkazano pomoč se vsem naj
lepše zahvaljujem. 

Jože SIMONIČ 

W)[hM& ( S U M I Š 
Kjer boste brez težav parkirali, pripeljali, obrnili in 

odpeljali tudi s prikolicami za osebni avto. 

Naj z a n a k u p ne z m a n j k a v a m p o g u m a , 
saj never je tne c e n e s o v 

P R O D A J N E M C E N T R U G U M A ! 

V našem velikem P R O D A J N E M C E N T R U G U M A v 
Brezju pri Grosupljem, kjer vam nudimo veliko izbiro 
poceni izdelkov za gradnjo, kmetijstvo, vrt in dom, smo 
za vas pripravili še dodatno pomladansko akcijsko 
ponudbo in sicer: 
0 kmetijskih strojev, kot so kosilnice, plugi IMT, škropilnice, 

obračalniki itd. 

# strojev ta vrtičkarje kot so motorne in električne kosilnice, 

motokultivatorje itd. 

# rastlinjakov in toplih gred 

# instalacijskega, vodovodnega in 

kanalizacijskega materiala 

€r plastičnih sedežev in ležalnih vrtnih garnitur ter žar peči 

$ semen, zemlje, gnojil, vrtnega in poljedelskega orodja 

# cvetličnih lončkov in korit, okrasne keramike in 

umetnega cvetja 

& tekstilne galanterije, kot so trenirke, kavhojke, majice, 

puloverji, bunde, telovniki, bombažne klasične ter jogi 

rjuhe, tekstilne prevleke in otroški športni copati 

Trgovina je odprta vsak dan od 7. do 19. ure, 

v soboto od 7. do 13. ure. 

Telefon: 762 -200, faks: 764-403. 

TO IM Šc MNOGO ZANIMIVIH ARTIKLOV - ZA VSAK OKUS IN VSAK ŽE? 



Ne prezrite 

Za drugačno, prijaznejšo 
P r o b l e m i osnovne 
šole danes 
Že nekaj časa se o osnovni šoli 
zelo veliko govori in piše. To de
lajo predvsem tisti, ki vodijo pre
novo osnovne šole. Mnogo pre
malo pišejo ravnatelji in učitelji, 
k i delajo v današnji osnovni šoli 
in le-ti se vsakodnevno neposred
no srečujejo s problemi. 
Stanje v današnj i osnovni šoli 
je zaskrbljujoče , kajti: 

• na papirju smo razvel javi l i 
bivši sistem, ki je zelo poudar
jal »vses t ransko razvito soci
alist ično osebnos t« ; 

• n o v i h c i l j e v vzgoje v sa
mostojni Sloveniji nismo obli
koval i ; 

• učitelj je postal avtonomen, 
nadzorno-svetovalno s lužbo 
smo ukin i l i ; 

• delo na učno -vzgo jnem po
dročju je povsem prepuščeno 
šolam; 

• učno-vzgojnega dela nihče ne 
spremlja, nihče ne dela pri
merjalnih analiz med šolami 
v občini , regiji in državi; 

• kvaliteta današnje O S je pov
sem odvisna od kvalitete uči
teljev in ravnatelja kot peda
goškega vodje; pri kvalitetnih 
učiteljih in ravnateljih je čut 
odgovornos t i do dela zelo 
visok,žal pri mnogih tudi upa
da, saj prave motivacije n i ; 

• z novimi normativi 22 peda
gošk ih ur na teden pripada 
učitelju 100% osebni doho
dek, s tem pa je pri učiteljih 
zelo upadla motiviranost in 
zagnanost do dodatnih nalog; 
le te hočejo imeti učitelji do
datno plačane; Ministrstvo za 
šolstvo in šport ni hotelo op
redeliti, kaj je naloga učitelja 
(poleg učenja v razredu 22 pe
dagoških ur na teden) v okvi 
ru 40-urnega delovnega tedna, 
saj se ni hotelo zameriti bazi, 
ki jo tvori množica učiteljev; 
s t a l i š če g. minis tra S lavka 
Gabra je, da naj drugo delo 
učitel ja v okvi ru 40-urnega 
delovnega tedna določi ravn
atelj; zato so razlike v delu 
med šolami zelo velike; pos
ledica teh je negodovanje v 
k o l e k t i v i h , kjer ravnatel j i 
želijo in zahtevajo izvrševan
je poslanstva šole. 

Drugi zelo velik problem, ki ga 

čut imo v osnovni šoli, je nas
lednji: 
Zaradi napačne preobrazbe slo
venskega gospodars tva se je 
mnogo družin znaš lo v hudih f i 
nančnih in osebnih stiskah. To pa 
p o s l e d i č n o m o č n o v p l i v a na 
počutje v druž inah . Pehanje za 
osnovno preživet je v današnjih' 
razmerah jemlje s taršem drago
cen čas za vzgojo otrok. Zmanj
kuje j i m časa za pogovor z otro
k i , spremljanje otrokovega dela 
v šoli , zunaj nje in doma. 
Glede na prezaposlenost staršev 
ter njihovih življenjskih obreme
nitev na eni strani, na drugi stra
ni pa šolski normativi, ki vzpod
bujajo pripravljenost učitelja na 
delo pre težno z učenci v razre
du, vodijo v čedalje s labše sode-
lovan je Š O L A - D O M . 
Posledice takega stanja se že 
kažejo v: 

• medsebojnih odnosih med 
učenci , delavci šole in starši 
(nestrpnost, grobost, nasi l
je...) 

• v druženju otrok z vrstniki, k i 
so že na stranpoteh (kajenje, 
uživanje alkohola, mamila..) 

• na eni strani brezdelje otrok, 
na drugi strani preobremenit
ve, prevelike zahteve in pri
č a k o v a n j a š o l e in s t a r š e v 
(hude stiske otrok, stresi, ki 
lahko privedejo do ps ihične 
bolezni, samomori. . .) 

Kako izboljšati stanje? 
Nastale probleme bi bi lo m o ž n o 
omil i t i s prenovo osnovne šole s 
poudarkom na pri vzgajanj u vre
dnot, ki smo j i h doslej zanemar
j a l i . Zavedati se moramo, da si 
prvič v zgodovini slovenski na
rod postavlja svoj lastni vzgoj-
no- izobraževa ln i sistem, kar je 
zelo zahtevna in odgovorna na
loga. Izhajati bomo morali iz op
redelitve: Kakšnega državljana si 
s l o v e n s k a d r ž a v a ž e l i in ga 
potrebuje. 
Zato je nujno: 

• jasno določiti vrednote, ki naj 
j i h osnovna šola oblikuje v 
mladi osebnosti; 

• razbremeniti učne načr te ; 

• oblikovati metod ično-d idak-
t i čno prenovo (problemski 
pouk. . . ) ; 

• opredeliti dela in naloge uči
telja v okviru 40-urnega del
avnika; 

• zagotoviti prisotnost učiteljev 

na delovnem mestu po vzor
cu Evrope, saj bomo le na ta 
način lahko izvajali poslanst
vo osnovne šole; 

• poleg pouka je treba učencem 
za njihov razvoj zagotoviti 
tudi druge zelo potrebne de
javnosti ( špor tno-rekrea t iv-
ne, spodbujanje nadarjenos
ti , odkrivanje talentov, razvi
janje s o c i a l n e g a č u t a do 
soč loveka . . . ) ; 

• ob dal jšem skupnem delu in 
bivanju na šoli bi imeli učen
ci in učitelji pri pouku in pri 
drugih dejavnostih več mož
nosti za pogovore o počutju, 
odnosih, o težavah učenk in 
učencev, učitelji pa bi imeli 
več časa za vzgojo in razvi
janje dobrih medsebojnih od
nosov; tako bi se lahko živ

ljenje normaliziralo! 
Zavedati se moramo, da je od 
kvalitete dela osnovne šole na uč
nem in vzgojnem področju od
visen nadaljnji razvoj otrok, kajti 
osnovna šola poslavlja temelje 
mlade osebnosti, zato mora biti 
delo zelo kvalitetno. 
Otroci so naša bodoča generaci
ja, ki bo nosila temelje razvoja 
našega naroda, zato ne moremo 
biti brezbrižni za njihov kvalitet
ni in vsestranski razvoj v odras
lo osebnost. 
Otrok je naš najdragocenejši dar, 
zato mu p o s v e č a j m o pozornost 
na slehernem koraku, če hočemo , 
da nam ne uide iz zakladnice na
rodovega bogastva. 

Angelca Likovič, dipl.org., 
Predsednica obč. sveta 

občine Grosuplje 

Spodbujati nadarjenost 

zavod za prostorsko, komunalno 
in stanovansko urejanje 
grosuplje, d.o.o. 
taborska 3, 1290 grosuplje 

HITRO IN POCENI VAM IZVEDEMO 

VPIS LASTNINSKE PRAVICE 
NA "DRUŽBENI" 
NEPRIMIČNINI 

NA KATERI IMATE VPISANO 
PRA VICO UPORABE - PO 

ZAKONU O LASTNINJENJU 
NEPRIMIČNIN V DRUŽBENI LASTI 
Oglasite se pri nas, ali nas pokličite na telefon 

0 6 1 / 7 6 2 - 2 4 6 , 0 6 1 / 7 6 3 - 0 7 8 

http://dipl.org


Ne prezrite 

15. MAJ -
MEDNARODNI PRAZNIK DRUŽINE 
V petek, 15. maja, praznujemo 
mednarodni dan družine. Prav je, 
da obe lež imo ta dan in opozori
mo na osnovne vzgojne naloge, 
ki j i h ima družina ter s tem omo
goč imo izhodišče za pogovor o 
vaši, naši družini in tudi o vlo
gah, k i j i h imajo posamezni člani 
družine. 
Družina je za človeka in človešt
vo metropolitanski) središče člo
veških izkušenj. V njej j i h človek 
na odločilen način sprejme iz zak
lada s to t i soč le tne zgodovine in 
preko nje redno prispeva svoj 
osebni pridelek življenjskih izku
šen j v z g o d o v i n s k o - k u l t u r n o 
kaščo človeštva. Družina je sre
dišče osebe, in občestva, posam
eznika in skupnosti, osebne iz
kušnje in kulture človeštva. 
Družina je v krizi Nahajamo se 
v obdobju globalne kr ize č lo 
v e š k e g a živl jenja in soži t ja , v 
hudo m n o ž i č n e m o n e s n a ž e n j u 
medčloveških odnosov in osebne 
bivanjske praznote. N a to kažejo 
množ ične duševne krize, samo-
morilnost, beg v omamljanje, ag
resivnost do otrok, manjša rod
nost od smrtnosti pri razvitih na
rodih, družbena marginalizacija 
starih, bolnih in d r u g a č e manj 
zmožnih , nezmožnih za urejeno 
zakonsko in družinsko sožitje. 
Družina je poglavitni izvir za 
oblikovanje pokončnih individu
alnih in odgovornih osebnosti, ki 
razvijajo, v jedro človeške narave 
p o l o ž e n o , temeljno č l o v e š k o 
"potrebo", to je voljo do smisel
nega, pametnega, vrednega rav
nanja v življenju, do življenjskih 
vrednot. 
Družina je temeljna človeška 
skupina, v kateri se med člani 
ustvarjajo razmerja in odnosi. 
Urez medč lovešk ih razmerij ne 
moremo preživet i , brez medč lo 
veških odnosov pa nehamo biti 
ljudje. Preko izkušenj iz družine 
se posameznik v medč lovešk ih 
razmerjih (skupno prebivanje in 
delo, skupne značilnost i , skupna 
usoda ljudi) povezuje v skupnost, 
v medč lovešk ih odnosih (komu
niciranje ali občenje, dajanje in 
prejemanje osebnih spoznanj in 
izkušenj) pa kot oseba v občest
vo. 
Odločilni sestavini medčloveške
ga odnosa v družini sta L J U B E 
Z E N in D O B R O T A . 

V družini se še kot otroci nauči
mo celotnega življenjskega slo
ga in načina sožitja.To pomeni, 
da otroci od spočetja naprej prev
zemajo od staršev, sester in bra
tov, babic in dedkov, tet in stri
cev, d r u ž i n s k i h prijateljev in 
znancev njihovo znanje, stališča, 
občutenje stvarnosti, način rav
nanja, vzpostavljanja in negovan
ja medčloveških odnosov in raz
merij, delovne navade in slabe 
razvade. 
Pretok izkušenj pa teče tudi od 
otroka na starša in zmotno je 
mišljenje, da le obratno. Odrasli 
se v družini oblikujejo tudi ob iz
kušnji otrok. Odrasel moški, zlasti 
pa ženska, ob ničemer drugem ne 
more tako človeško zoreti in nap
redovat i v ob l ikovan ju svoje 
osebnosti kakor ob sprejemanju, 
vzreji in vzgoji otrok. Torej gre 
za obojestransko učenje. Člove
ško sožitje, kjer je učenje enos
transko, ni medčloveški odnos, je 
le neosebno razmerje, ki pelje v 
nazadovanje. 
Iz tega, kako učinkovito vsi 
družinski člani zorijo drug ob 
drugem, se otrok navzema vzor
ca za poznejše družbeno sožitje: 
obojestranskega ali pa le enos
transkega učenja. To pomeni, de
mokratičnega ali nedemokratične
ga doživljanja družbe, demokra
t i č n e g a a l i n e d e m o k r a t i č n e g a 
vedenja o njej. 
Dvig kakovosti družine je glav
na pot do etično moralne preno
ve naroda in družbe. Etično mo
ralne vrednote, k i j i h ima družina 
in j ih lahko posreduje svojim čla
nom, so najbolj temeljne, najbolj 
življenjsko celostne, najbolj svoj-
sko človeške in za družbo temelj
nega vitalnega pomena. 
Da bi lažje spoznali svojo vlogo 
v vaši družini kot starši ali otroci, 
je dobro poznati osnovne vzgoj
ne naloge, ki j ih družina opravl
ja . To boste lahko spoznali preko 
vprašanj , ki so pod določeno na
logo, si odgovoril i nanje in iz
vedeli, kako odnosi potekajo pri 
vas doma in kakšno vlogo ima 
posamezni član vaše družine. N a 
ta vprašanja so odgovore iskali 
tudi učenci osnovne šole, kjer sem 
ravnateljica in rezultati so bili zelo 
zanimivi. 
1. Družina je vodena skupina, 
kjer se družinski člani ob različ

nih oblikah vodenja družine (av
toritativno, brez vodenja, izme
nično, demokratično) učijo različ
nih n a č i n o v dogovarjanja, sa
mostojnosti in vključenosti v sku
pino in končno tudi potrebe, da 
so slišani in sprejeti. 

• K D O V O D I VAŠO D R U Ž I 
N O ? 

• K A K O V O D E N J E V P L I V A 
N A POČUTJE D R U Ž I N S K I H 
Č L A N O V ? 

• K O L I K O IMAŠ S A M O S T O J 
N O S T I ? 

• K A K O SE D O G O V A R J A T E 
V D R U Ž I N I ? 

2. Nadalje je naloga družine raz
vijanje in o/.aveščanje družin
skih korenin. Družinskim članom 
naj družina pomaga pri iskanju 
odgovora kdo sem. Izvedo naj, 
kdo so njihovi predniki. Razvija
jo naj srečanja med sorodniki . 
Človek je kot drevo; polovica ga 
je v koreninah, polovica pa se vidi 
nad koreninami. 

• A L I P O Z N A Š SVOJI-: P R E D 
N I K E ? 

• A L I TI JE K D O O P I S A L K A 
K Š E N D O G O D E K IZ N J I -
H I V E G A Ž I V L J E N J A ? 

• A L I I M A Š M O R D A K A K 
Š N O N J I H O V O S L I K O ? 

• A L I I M A T E S K U P N A D R U 
Ž I N S K A S R E Č A N J A ? 

• A L I SE V E S E L I Š O B I S K O V 
S T A R I H STARŠEV IN D R U 
G I H B L I Ž N J I H S O R O D N I 
K O V ? 

3. Družina je delovna skupina, 
v kateri se člani, posebej še otro
c i , učijo delovnih navad, z delom 
v družini in izven nje oblikujejo 
otrokovo samozavest ter mu raz
vijajo veselje do dela in pomaga
jo pri odkrivanju njegove pokli
canosti. 

• K A K O SI R A Z D E L I T E D E 
L O V D R U Ž I N I ? 

• K A J R A D - A D E L A Š ? 

• S K O M N A J R A J E S O D E L U 
JEŠ PRI D E L U ? 

4. Družina je tudi prostočasna 
skupina, kjer se otroci ob starših 
učijo preživljati prosti čas, razvi
jati razne prostočasne dejavnos
ti , ki j im dajejo moč pri prema
govanju vsakdanjih delovnih na
porov ter krepijo telesno in dušev
no odpornost, razvijajo pa tudi 
duhovne vrednote in usmerjajo 

njihovo življenje v osmislitev. 

• K A J P O Č N E T E V D R U Ž I N I 
O B P R O S T E M Č A S U ? 

• K O L I K O P R O S T E G A Č A S A 
P R E Ž I V I T E V S I D R U Ž I N 
S K I Č L A N I S K U P A J ? 

• A L I H O D I Š V N A R A V O , B E 
REŠ K N J I G E , G R E Š N A O-
B I S K K P R I J A T E L J E M , G L E 
D A Š T V , I G R A Š N A R A Č U 
N A L N I K ...? 

5. Družina je tudi pribežal išče, 
kamor se družinski člani zatečejo 
v krizah, v stresnih situacijah, kjer 
želijo dobili oporo in biti razum
ljeni in sprejeti, tudi če so drugač
ni, [skušnja sprejetosti in varne
ga prostora za svoje težave je po
membna za otroka, saj ima samo 
to d ruž ino in ene same s ta rše . 
Samo sprejet otrok in opoguml
jen bo lahko kasneje tudi sam v 
oporo družinskim č lanom. 

• A L I T E D R U G I Č L A N I D R U 
Ž I N E R A Z U M E J O , K A D A R 
SI D R U G E Č E N - A O D NJI 
H O V E G A P R I Č A K O V A N 
J A ? 

• A L I N A J D E Š O P O R O V 
DRUŽINI , K A D A R SI Ž A L O 
S T E N ? 

• A L I L A H K O S K O M V D R U 
ŽINI S P R E G O V O R I Š O S-
VOJIHTEŽAVAH A L I U S P E 
H I H V Š O L I , O S P O R I H S 
SOŠOLCI . . . ? 

O P O M B A : Gradivo je pripravl
jeno po predavanju o nalogah 
družine, ki ga je na prvem srečan
ju še ne ustanovljenega K l u b a 
staršev v občini Grosuplje, 27. 
marca 1998, izvedla diplomirana 
socialna delavka, Marinka Sila, in 
po knjigi Elisabeth Lukas, Dru
žina in smisel, izdani pri Mohor
jevi družbi v Celju, leta 1993. 

Angelca Likovič 
Grosuplje 
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Sodelovanje sola - vrtec 
Začela bom z mislijo, da si vsi 
ž e l i m o dobrih otrok in pre
pričana sem, da otroci takšni 
tudi so. Problem pa nastane tak
rat, ko žel imo te naše ljube otro
ke spremeniti. 
Zakaj sem napisala to uvodno 
misel? Prav zato, ker smo pogos
to mi odrasli tisti, ki delamo na
pake, pa se žal posledic ne zave
damo. Spreminjamo lahko mno
go stvari okrog sebe - prostor, 
ob lač i la . . . , že težje posegamo v 
naravo, najtežje pa je posegati v 
miselnost otroka in začrtati pot, 
ki pa bo zanj pretežka. 
Otrok se normalno razvija, je ve
sel, razigran, vendar, ko stopa v 
obdobje nekih novih spoznanj in 
znanj, takrat pokaže sebi in oko
l ic i svojo pot. Odrasli smo ga po 
tej poti dolžni peljati strpno, s 
polno mero l jubezni, zaupanja in 
pomoči . Nikakor pa ne smemo te 
njegove poti spreminjati. 
Sodelovanje učiteljic in vzgoji-

Naše aktivnosti 

tel j ic se /, leta v leto poglablja in 
bogat i . G r a d i m o mostove na 
medsebojnem zaupanju in na 
skupnih izkušnjah. St ik i malih 
šolarjev s šolarji so vsako leto 
boljši in pristnejši. Izoblikovalo 
seje veliko sonce prijateljstva. 
Že drugo leto pa sodelujemo tudi 
na sestankih s starši in jim sku- -

Samo predstaviti osnovne potre
be in zahteve, ki jih ima šola. N a 
sestanek sem odšla z veseljem in 
v prepričanju, da bo to prav pri
jeten klepet s čudovit imi starši. 
Tako je tudi bilo. 
Kako sem si zamislila te klepet? 
Najprej sem staršem spregovori
la o zrelosti otroka. Zelo dobro je 
vedeti, da ima zrelost izredno po
membno vlogo pri vstopu v šolo. 
N i dovolj le telesna zrelost, izred
nega pomena sta tudi umska in 
socialna zrelost otroka. Otrok 
mora biti pripravljen na poslušan-' 
je, opazovanje spremljanje do
godkov in nenazadnje na življenje 

v neki skupini, na podrejanje in 
prilagajanje. Tukaj imajo po
membno vlogo tudi delovne na
vade in m o č otroka - oziroma 
temu pravimo samopodoba otro
ka. Le-to si pa otrok gradi od rojst
va naprej. Pri oblikovanju samo-
podobe pa imajo starši izredno 
pomembno nalogo. 
Spregovorila sem tudi o pripravi 
na šolo. Program male šole zaje
ma mnogo elementov priprave, so 
pa tukaj zopet starši, ki otroka 
pripravijo na šolo. Čudovi to delo 
je Bralni palček, ki naj se še na
daljuje. Zelo pomemben je po
govor med starši in.otrokom ter 
poslušanje drug drugega. Poveda
la sem staršem, da otroka učijo 
črk, pisave ali branja le takrat, če 
otrok to sam želi. S prisilo nare
dijo otroku le škodo. 
Za to učenje je šola. Znano je, da 
traja uvajalno obdobje kar nekaj 
časa, v tem času pa lahko učitelj v 
1. razredu oblikuje ustrezne sku-

metle, katerega smo vsako leto 
zlomil i - edino škodo, ki smo jo 
naredili - smo prej previdno za
menjali s kanelo. Dnevna soba je 
p o s k a k o v a l a v d i v j e m r i t m u 
rock'n rolla tja do polnoči. Potem 
smo zbranim v postelji namenili 
šenaka j pravljic, da bi vendar že 
enkrat uspavali te klepetave gla
vice. Tišina v sobah je to noč nas
topila veliko prej, ker je b i l za 
nami resnično naporen in razbur
ljiv dan. Nedeljsko jutro je bilo 
prežeto s strokovnimi delavnica
mi za mladostnike, s čiščenjem 
konja, igranjem badmintona in 
druženjem. Zavzeti kuharji so se 
lotili testa za pizze - tudi tradici
onalne jedi tabora. Pripravili smo 
tudi spodbudna priznanja za vsa
kega udeleženca tabora. Čiščen
je kopalnic in ostalih prostorov je 
b i lo p r e p u š č e n o ek ipam ude
ležencev, ki so to delo opravili 
pred kosi lom. Res dobro pizzo 
smo hitro pojedli, ter se nato zbra
li v krogu prijateljstva. Razkr in
kali smo skrivne prijatelje, k i so 
nas obdarjali v času tabora, raz
del i l i priznanja in se pos lovi l i . 
Štefan nas je že vabil v avtobus, 
ki smo ga hitro napolnili s klepe
tanjem, vic i in taborniškimi što-
rijami. Malce smo zamujali, kajti 

pine. Delo poteka diferencirano, 
gradimo na določenem predznan
ju. 
Veliko vprašanj je bilo tudi, kako 
z otrokom, ki je mlajši od vrstni
kov. Po dolgoletnih izkušnjah sem 
ugotovila, da pri teh otrocih pri
haja občasno do težav, predvsem 
na področju socialne zrelosti. Star
šem sem svetovala, naj dobro pre
mislijo in se pogovorijo z vzgojit
eljico, ki dobro pozna njihovega 
otroka. 
Naše srečanje se je zaključilo s 
sp roščen im pogovorom in pre
pričana sem, da med starši ni bilo 
več bojazni, kako bo z njihovim 
otrokom v šoli. Ugotovil i so nam
reč, daje to samo njihov otrok, ki 
ga imajo neizmerno radi in kar je 
najpomembneje, da ga v sposob
nostih sprejemamo takšnega kot je. 
Prav to pa je tisti pravilni zače
tek za učenje in vzgojo. 

Mar/ena JAVORNIK 
OŠ Brinje 

starši so nas že čakali pred Cent
rom za sociaino delo v Grosup
ljem. Socialna delavka Mateja, ki 
je » z a k r i v i l a « n a š e pomladno 
druženje, se je lahko oddahnila, 
ker smo živi, poskočni in navdu
šeni prišli spet nazaj. 
Tabor ne bi b i l izvedljiv tudi brez 
pomoči naših sponzorjev, k i so se 
prijazno odzvali naš im potrebam. 

Melita GARVAS in 
Dušan HOČEVAR 

Navihano 
Verjetno ste že navajeni, da vam 
dvakrat letno poročamo s taborov 
v Božič ih , k i so organizirani v 
okviru Centra za socialno delo v 
Grosupljem. Prostovoljke in pro
stovoljci, ki sta jih tokrat vodila 
Dušan in R o b i , smo v zače tku 
marca v B o ž i č e , odpel ja l i 18 
otrok. 
Izpred Centra za socialno delo nas 
je zopet odpeljal šolski avtobus. 
Otroci so navdušeno pozdravili 
šoferja Štefana, ki potrpežl j ivo 
prenaša vse naše muhe na poti na 
morje. Peljali smo se počasi , saj 
smo bi l i natovorjeni s hrano in 
daril i , k i so j i h letos posebej iz
datno prispevali sponzorji. 
Čaka l nas je petek, 13., polna 
luna, cel kup zelo navihanih mul
cev in spoznavni večer. Tradicio
nalno jed prvega v e č e r a - t e s t e n i 
ne z omako - smo pojedli in se 
lotili medsebojnega spoznavanja. 
Ugotovi l i smo marsikaj zanimiv
ega in pomembnega: zanimanje 
za šport, najljubšo hrano, najljub
šo osebo, najljubši film . . . Konča
l i smo z d r u ž a b n i m i ig r i cami , 
večer pa se je razvlekel pozno v 
noč. Z otroškim smehom in norči
jami natrpane spalnice se nikakor 
niso hotele zl i t i s t išino. Zaspani 
in zdelani smo se prebudi l i v 

v pomlad 
sončno jutro.. . Pred nami je bi l 
izlet v P i ran , ogledal i smo si 
piranski akvarij, Tartinijev trg, 
male mestne ul ice in cerkev. 
Presenečenje dneva je bilo Andre
jevo igranje na orgle, ko gaje za 
to zaprosila ena od d o m a č i n k . 
Nekateri pa smo samo tavali s sla
doledom v roki ob obali in sanja
r i l i o poletnih užitkih, ki nas še 
čakajo. S piknikom in družabnimi 
igricami na Tartinijevem trgu smo 
zaključili dopoldne. S pomočjo 
sončkovih c ivi ln ih vojakov smo 
srečno prispeli v naš tabor. Zabav
no je bilo tudi pripravljanje kos
ila ter oblikovanje v l ikovni del
avnici, kar nas je zaposlilo vsaj 
za dve uri. Tudi postopanje po 
dvorišču, ogled živali Slončkove-
ga rehabilitacijskega centra (kjer 
je bil naš tabor) ter igranje nogo
meta v gmajni nam ni bilo odveč. 
Nekateri pa so se odločili porisa
ti asfaltno dvorišče z barvnim kre
dami. Himna tabora je bila tokrat 
pesem Čukov »Ho ho hozentre-
garji«, ki smo jo kmalu znali res 
čisto vsi , če smo hoteli ali pa ne, 
v dnevih po taboru pa nas zdaj 
navdaja z nostalgičnim prepevan
jem melodije . . . Popoldne nam je 
v pričakovanju večerje in plesa po 
njej minilo hitro in lepo. Ročaj od 

Z a h v a l j u j e m o s e : 

* P e s k o k o p u P o d s m r e k a 
d.o.o., Ivančna Gor ica 

* A B C Tabor, Grosuplje 
+ Srednji pomorski šoli Piran, 

Por torož 
+ Trgovini Domen, Grosuplje 
* Mesars tvu Zupet, Š m a r j e 

Sap, 
+ Mesarstvu Miš i c , I vančna 

Gorica 
+ Mizarstvu Grosuplje, Gro

suplje 
+ L jub l j an sk im mlekarnam 

d.o.o. D E Sirarna S t i čna , 
Ivančna Gor ica 

* Mercatorju-Pekarni Grosup
lje, Grosuplje 

* Kovinas t ro ju Gas t ronom, 
Grosuplje 



Folklorna skupina Račna na 
gostovanju v Belgiji 
Letos so b i l i vel ikonočni prazni
ki za folklorno skupino Račna 
nekaj posebnega. Folkloristi teh 
lepih praznikov nismo praznova
li doma in tako kot vsako leto, 
ampak v Belgi j i . Tam smo bili na 
t radic ionalnem mednarodnem 
festivalu folklornih skupin (Inter
nationale Folklorefeesten V A N 
L E U V E N ) , in to kot prva skupi
na i / , Slovenije doslej. Poleg nas 
so bile tam tudi skupine iz Fran
cije, Švice , S lovaške , Makedoni
je in flamske skupine iz Belgije. 
Po napornih tednih priprave, ko 
seje z nami trudila naša mentori
ca Olga Gruden, smo končno 8. 
aprila s potnimi listi v žepih, s 
potovalkami in s polnimi košara
mi noš v prtljažniku visokoturis-
t i čnega avtobusa podjetja M i r -
tours krenili na dolgo potovanje 
do mesta Leuven, ki je blizu Brus
lja. N a avtobusu ni manjkalo za
bave, smeha in petja, tako da smo 
šele v poznih jutranjih urah po-
zaspali, nekateri na sedežih, dru
gi pa tudi na tleh avtobusa, samo 
daje bilo bolj udobno. 
Pot nas je vodila skozi Luxem-
burg - seveda smo si ga mimo
grede ogledali, prav tako še ne
kaj manjših mest med potjo do 
cilja. Pri ogledovanju mest in pri 
sporazumevanju sploh nam je 
pomagal g. Stanko Šinkovec. Ker 
je dolgo časa živel v Belgi j i , je 
veliko vedel o njej. 
N a vel iki četrtek popoldne smo 
končno prispeli na cilj . Tam so nas 
prijazno sprejeli organizatorji , 
vodičke M i a , Elsa in Katrin ter 
gostiteljske družine. N a začetku 
je bilo nekaj zadrege pri sporazu
mevanju, vendar je trema pri 
večerji minila in tudi angleške ali 
nemške besede so nam lažje ste

kle iz ust. Že takoj prvi dan smo 
si ogledali veče rno življenje v 
Leuvnu. To je zelo lepo, staro 
mesto. Znano je po fakultetah, 
zato vidiš v mestu veliko mladih 
ljudi. Začudi lo nas je veliko šte
vilo kolesarjev. Kasneje smo iz
vedeli, da je kolo glavno prevoz
no sredstvo t amka j šn j ih š tu
dentov. N a vsakem koraku pa se 

naje morala druge naučiti en ples 
iz svoje domovine. Bi lo je zani
mivo in zelo zabavno. V soboto 
zvečer smo komaj še čutili noge, 
ker smo ves dan nastopali po raz
ličnih mestnih ulicah, popoldne 
pa je sledila še predstavitev vseh 
folklornih skupin pred ogromno 
mestno hišo v Leuvnu. Za tem nas 
je sprejel tamkajšnji župan. Po 

Glavni trg v Brusslu 

je že čut i lo p razn ično vzdušje , 
izložbe so bile polne čokoladnih 
jajc in zajcev, lokali in lokalčki 
pa polni ljudi. 
Naslednji dan se je na glavnem 
trgu v Leuvnu začel folklorni fes
tival. M i smo nastopili že v začet
nem delu, skupaj s skupino iz 
Makedonije , popoldne pa še v 
domu ostarelih. Užitek je plesati, 
ko vidiš, kako se ljudem iskrijo 
oči in plešejo z nami, čeprav se
dijo. Plesali smo goričke in pust
ne štajerske plese, spremljal pa 
nas je tudi kurent, k i j e bil velika 
atrakcija že na mestnih ulicah. 
Zvečer smo imeli družabno sre
čanje vseh gostujočih skupin v 
dvorani Rijaschool. Vsaka skupi-

Skupinski posnetek po velikonočni maši 

njegovem kratkem nagovoru smo 
mu izročili darilo našega župana 
g. Rometa. Za uradnim delom so 
si skupine izmenjale darila. Zve
čer je na zabavi igral flamski an
sambel ljudske glasbe. 
K o smo se na vel ikonočno jutro 
zbud i l i , nas je na miz i č a k a l o 
presenečenje. Vsak je dobil čoko
ladno jajce. V Belgiji namreč ne 
praznujejo velike noči tako kot pri 
nas. Pri njih starši otrokom zvečer 
skrijejo čokoladna jajca, ki jih pri
nese zajček, otroci pa j ih zjutraj 
poiščejo. Ta dan je bi l poseben 
tudi za nas, saj smo šli v sprevo
du, oblečeni v slovesne gorenjske 
noše in z. državno in občinsko zas
tavo na čelu, k velikonočni maši 
v mestno katerdralo. M e d mašo 
smo namesto psalma med berili 
zanosno zapeli 
Marija skoz živ
ljenje. 
Popo ldne smo 
imeli nekaj pro
stih uric, tako da 
smo si lahko og
ledali tudi Bru
selj in slavnega 
dečka, ki lula. 
Pred glavno re
vi jo fo lk lo rn ih 
skupin, ki je bila 
v ponede l jek , 

Znamenita mestna hiša v 
Leuvru v kateri nas je sprejel 
župan 

smo imeli še toliko prostega časa, 
da smo se lahko udeležili sloven
ske maše med rojaki v 80 km od
daljenem kraju Genk. Tja nas je 
prijazno povabil župnik Alo jz i j 
Rajk. Tamkajšnji Slovenci so nas 

Da smo se lahko udeležili tega 
festivala, so nam pomagali: 
O b č i n a Grosupl je , Kra jevna 
skupnost Račna, Obč inska gas
ilska zveza Grosuplje, Občinski 
odbor S K D Grosuplje, Pekarna 
Grosuplje, A B C Tabor Grosup
lje in še nekateri drugi z manj
šimi prispevki. 

po maši povabili na vel ikonočni 
zajtrk v svoj slovenski dom. Ob 
šunk i , pirhih, hrenu in d o m a č i 
besedi smo se počutili kot doma. 
Po kosilu nas je čakal glavni nas
top na festivalu. Ob nabito polni 
dvorani smo uspešno nastopili s 
plesi iz r ibniške doline. 
Težko se je bilo posloviti od vseh, 
ki so nas tako š i rokosrčno gostili 
in skrbeli za naše dobro počutje 
na tem gostovanju. 
Na koncu smo vsi skupaj ugoto
v i l i , da so lepe in zanimive poli iz 
Slovenije, a še lepše so tiste, ki 
vodijo nazaj. 

Helena KOCMAN 

G. RAJK ALOJZIJ, župnik za izseljence v Belgiji 
in na Nizozemskem 



OS Šmarje Sap na 
"Dnevih slovenskega izobraževanja 98 
oš Šmarje Sap je tudi letos sodelovala na izobraževalno-sejemski pri
reditvi Dnevi slovenskega izobraževanja 98. 
Na razstavnem prostoru smo želeli: 
- prikazati naše izkušnje, oblike in rezultate sodelovanja z okoljem, 
- vzpodbuditi razmišljanje o alternativnih možnost ih za preprečevanje 

vseh vrst odvisnosti in nasilja 
- opozoriti, da šola ne more in ne sme biti osamljen otok pri skrbi za 
zdrav in usklajen razvoj osebnosti. 
Neposredno so nastopili: šolski ansambel, l ikovnik i , tehniki, kemiki , fo
tografi, kuharji in gledališčniki . 

N a okrogl i miz i z naslovom K A K O N A P R A V O P O T smo 
- izpostavil i probleme, k i tarejo mlade 
- spregovoril i o pomenu partnerskih odnosov med šolo in okoljem 
pri izvajanju preventivnih aktivnosti proti nestrpnostim, nasilju in zas
vojenostim 
- opozor i l i na potrebo za p o v e č a n o občut l j ivost in odgovornost pri 
prepoznavanju in odpravljanju nasilja 
- ponudil i "recept" za popolno in ustvarjalno preživljaje prostega 
časa . 
O b koncu tako zahtevnega projekta kot je nastop na na jveč jem 
i zobraževa lnem sejmu se vedno postavlja vprašanje , ali je vredno 

vložiti toliko truda in ne nazadnje tudi f inančnih 
sredstev za promocijo dela šole , k i ima predpisan program in bistve
no ne odstopa od drugih šol . Naš odgovor je " D A " . 
Nastopi in predstavitve v Cankarjevem domu so b i l i za u č e n c e 
doživet je , priznanje in potrditev pomembnosti njihovega dela. Pr iča
kovali smo sicer večji obisk vabljenih predstavnikov lokalne skup
nosti, kar je pri pripravljavcih pustilo grenak občutek . 
Zahvaljujemo se vsem, ki nam pri tako odgovornem delu kot je delo 
z mladimi , pomagate in nas podpirate. 

Pont. ravnatelja 
Milena LUNAR 

Družinska akcija 
Grosupeljskih bub 
Medvedki in čebelice se priprav
ljajo na mnogoboj 
V soboto, 18. aprila 1998 smo se 
medvedki in čebelice ter njihovi 
vodniki zbrali pred taborniško so
bico. Ker nas je presenetil dež, nas 
je bilo bolj malo, a zato ni bilo nič 
manj zabavno. Najprej smo zap
lesali bojni ples ( T A D U M B A ) in 
prosili za sonce, potem pa se ve
seli in že mokri podali na Košča-
kov hrib. Najprej smo imeli manj
šo čistilno akcijo, potem pa smo 
se podali nalogam naproti. Najm
lajši - Zajčki so se preizkusili v 
lovu na zaklad, ki so ga iskali s 
pomočjo potnih znakov. V gozdu 
so morali poiskati tri točke in opra
viti določene naloge. Sestavljali so 
taborniški znak, peli pesmico in 
vezali vozle. N a koncu pa so mo
rali še odkopati zaklad. 
Ma lo starejši - Acapulco h.c.a.t. 
so se po potnih znakih podali za 
lisico in so morali v gozdu ravno 

tako iskati točke. Njihove naloge 
so bile malo težje, saj so morali 
odgovarjati na vprašanja iz tabor-
ništva, poznavanja rastlin, orien
tacije . . . 
Najstarejši - Dinozavri so potne 
znake zamenjali z opisom poli . S 
kompasom v roki in navodili so se 
podali na pot, odgovorili na vpra
šanja, narisali skico terena in se 
vrnili na ci l j . 
Nato smo se naučili postavljati 
ograje, najmlajši pa so se preizku
sili v ciljanju v tarče. Našo akcijo 
smo zaključili prej, saj nam je dež 
malo prekrižal načrte. Nismo se 
preizkusili v vseh panogah, ki so 
na mnogoboju, vendar bomo tudi 
to do pravega mnogoboja, ki se 
nam z neznansko hitrostjo pr
ibližuje, opravili. Akci jo smo za
pus t i l i po ln i lepih ter seveda 
mokrih vtisov in pripravljeni na »ta 
zaresni« mnogoboj. 

Katarina VINCEK - K, ti 

Ženski pevski zbor Gro
suplje, k i ga vodi glasbeni pe
dagog E m i l K o v a č e c , u s p e š n o 
deluje že od februarja 1996 pod 
o k r i l j e m K u l t u r n e g a d r u š t v a 
Grosuplje. Zbor sedaj šteje 12 
pevk, ki j i m slovenska pesem po
meni sprostitev in ljubezen do 
petja. 

V počast i tev materinskega dne, 
ki smo ga praznovali v marcu, so 
zapele v Domu starejših občanov 
v Grosupljem in tako oskrbovan-
kam popestrile spomladansko 

popoldne. Veselje v očeh teh os
tarelih žena, ki so ga v ostarelih 
letih de ležne le malokdaj, je b i lo 
nepopisno. Zapele so z njimi in 
pozabile na be t ežno starost. 
Prelepa gesta Ž e n s k e g a pevske
ga zbora in dvojno zadovoljstvo. 
Veselje pri petju in veselje ob 
spoznanju, da so pomagale k 
sreči bl ižnjega. 
Zato - prijetno je druženje v tem 
pevskem zboru. Če imate enake 
želje in prijeten glas, pr idruži te 
se j i m ! 



Dan tabornikov zaznamovali s 
čistilno akcijo 
T A B O R N I Š K I R O D L O U I S 
A D A M I Č G R O S U P L J E 
Taborniki praznujemo svoj "Dan 
tabornikov" vsako leto 22. apri
la, v spomin na 22. april 1951, ko 
je bi lo ustanovljeno Združen je 
tabornikov Slovenije. K o smo se 
na sejah uprave rodu pogovarja
l i , kako bi letos obeležili naš praz
nik, smo se spomni l i , da ta po 
naključju sovpada s Svetovnim 
dnevom zemlje. Ta nas vsako leto 
22. aprila opozarja na eko loške 
probleme današnjega časa in na 
stanje, k i j e na nekaterih področ
j ih že kar alarmantno. A l i ne bi 
bilo potemtakem primerno, da naš 
praznik o b e l e ž i m o delavno, v 
duhu Svetovnega dneva zemlje? 
Naša dejavnost je tesno poveza
na z naravo, zato se nam je zdela 
ideja zelo v redu. Odločili smo se, 
da bo čist i lna akcija, kar prava 
stvar. Glede na to, kar vsak dan 
o p a ž a m o , smo ugotovi l i , da bi 
bilo samo Grosuplje za nas pre
hud zalogaj, kljub temu, da naše 
društvo ni tako majhno. Zato smo 
se odločil i za Koščakov hrib, ki 
je bi l od nekdaj priljubljena točka 
za naše prakt ične dejavnosti. 
Zbral i smo se v soboto 25. aprila 
ob deseti uri pred našo taborni
ško sobico ob nogometnem i -
gr išču. Pr ičakal nas je prijetno 
topel sončen dan, kot nalašč za to 
kar smo se namenili počet i . Po 
kratkem dogovoru smo se obo
roženi z ve l ik imi črnimi vrečami 
odpravili proti Koščakovem hri
bu. Še pred tem smo zaželeli sreč
no pot skupini naših mlajših ta
bornikov, k i seje pod vodstvom 
vodnice Brede peš odpravila na 
Polževo. Pred zdravstvenim do
mom smo se razdelil i v manjše 
skupine in določili smeri napre
dovanja proti jasi na vrhu K o -
ščakovega hriba. 
N a začetku ni kazalo, da bomo pri 

našem početju, kaj prida uspešni. 
Po eni strani smo b i l i , kar "malce 
razočarani", ker so bile naše vreče 
bolj ali manj prazne, po drugi stra
ni pa veseli, da seje naša ekološ
ka zavest v zadnjem času mogoče 
tako izboljšala. Vendar je navdu
šenje nad tem hitro plahnelo, bolj 
ko smo se bližali jasi na vrhu. N a 
sami jasi in v njeni okolici pasmo 
imeli kaj videti. Ce l i kupi plas
tenk, pločevink in polivinila, po
sebno na mestih, kjer se dogajajo 
razni p i k n i k i in p i j ančevan ja . 
"Kraljujejo" zlasti p ločevinke in 
plastenke piva in ledenega čaja. 
N a p o l n i l i smo kar nekaj v r e č 
predno smo očistili celotno jaso 
in njeno okolico. Tudi pod skala
mi smo naleteli na podobne raz
mere, le da je bilo tam tudi og
romno ostankov razbitih stekle
nic , pa tudi nekaj odpadnega 
že leza in p ločev ine smo našl i . 
Vseh črepinj niti nismo mogl i 
pobrati, le tiste večje, kajti potreb
no bi bilo ogromno časa, da bi 
lahko pospravili vse. Potem smo 
se odpravili še na drugo stran proti 
Motelu in tudi tam nismo ostali 
praznih rok. 
Akc i jo smo po štirih urah zak
ljučili z manjšim piknikom najasi. 
Pekli smo hrenavke, ki so nam po 
v loženem trudu pošteno teknile. 
Seveda smo vse smeti, ki so pri 
tem ostale, pridno zmetali v naše 
vreče. In kakšen je bi l izkupiček 
naše čistilne akcije. S Koščako-
vega hriba smo se odpravili z de
vetimi ve l ik imi vrečami polnih 
smeti. Celega področja Koščako-
vega hriba niti nismo pregledali, 
ampak smo se os redo toč i l i na 
točke, za kater smo predvidevali, 
da bomo na njih našli največ od
padkov. Sicer je res, da na kasne 
nevarnejše odpadke nismo nale
teli. Vendar pa je tudi res, da se s 
pojavom nove nevračl j ive em
balaže (plastenke in pločevinke) , 
močno povečuje količina odpad
kov, k i j i h malomarno odmeta
vamo vsepovsod. Še zlasti je to 
opazno pri otrocih in mladini, saj 
je največ tovrstnih odpadkov opa
ziti ravno na mestih, kjer se zbira 
ta populacija (okolica šol, parki). 
Pogosto tudi starejši nismo vel i
ko boljši. Posebno ob cestah je 
opaziti veliko plastenk in ploče
vink, k i j i h preprosto z m e č e m o 
med vožnjo skozi okna avtomo

bilov. 
Povsem se zavedamo, daje naša 
čistilna akcija le neznaten prispe
vek, k bolj čis temu in urejenemu 
okolju. Vendar pa je njen namen 
dosežen že s tem, da na ta način 
vplivamo na večjo ekološko oza
veščenost naših članov. Če pa bo 
s pomočjo tega članka naletela na 
odmev še kje drugje, pa še toliko 
bolje. Zavedati se namreč mora
mo, da ž ivimo in bomo živeli v 

takem okolju, kakršnega si sami 
ustvarjamo. Predvsem pa je naša 
moralna dolžnos t , da ohranimo 
našo zemljo tako, da bo primerna 
za bivanje tudi našim zanamcem. 
Pa ne samo njim. Tudi vsem os
talim živim bitjem. Smo namreč 
le del tega življenjskega okolja, 
nikakor pa ne njegov izključni 
gospodar, ki počne prav vse kar 
se mu zljubi. 

Franc Vidmar - Nune 
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lamičeva 26, tel: 763-656 



V soju repatice 

Urbarji - predhodniki katastra 
M e d pomembne j še korake v kul
turi Slovencev po ustalitvi nomad
skega ljudstva v stalni domovini 
sodi urejanje lastniških odnosov 
- predvsem do zemlje. 
Naseli l i so se na opuščeni zemlji 
in jo začeli obdelovati z ralom. 
Vel iko navad so privzeli od pre
ostalih staroselcev, še več pa od 
svojih sosedov. Tu ni treba pose
bej poudarjati, da pravni v id ik 
lastništva med Slovenci še ni bi l 
izoblikovan. Po nadvladi tujcev v 
9. stoletju je neposeljeno zeml
jišče v celoti pripadalo fevdalnim 
gospodom. Podobno se je nato 
dogajalo s poseljeno in obdelano 
zemljo, saj je bilo svobodnih kme
tov zaradi vedno večjih obveznos
ti in izvrševanja glob vedno manj. 
Zemlja je bila tako po tujem vzo
ru razdeljena na kmetije (grunt, 
huba, mansus, predium). O d te 
zemlje so najemniki - tlačani in 
pozneje tudi koloni plačevali fev
dalcem r a z l i č n e dajatve. M e d 
osnovne davke je spadala redna 
dajatev od z e m l j i š č a (census, 
činž, štibra, pravda), ki sojo pol
jedelci plačevali z do ločeno ko
ličino žita, živinorejci pa s sirom. 
Poleg teh dajatev so bile še dajat
ve od hišnih in hlevskih pridelkov 
- "male pravde", od paše in sekan
ja lesa v gozdu. 
Označevanje površ ine je bilo do
ločeno z. dnino (tag paw) - to je 
pomenilo toliko zemlje, kolikor 
j i m jo je uspelo preorati s plugom 
in parom volov v enem dnevu. Iz 
socialnega vidika je b i l kmetski 
stan razdeljen na nesvobodne. 

AMBROSIA 
Anihrosiu d.o.o. Inu-lcktualne storitve 

Jakhlova 9, 1290 Grosuplje 
tel: 061 772 336 

IZOBRAŽEVANJE 
V JUNIJU 1998 
TEČAJ ZA VODITEUE 
MOTORNIH ČOLNOV 

TEČAJ ZA POMORSKE 
RADI OTELE FON ISTE 

ZAČETNI TEČAJ 
RAČUNALNIŠTVA 

OBNOVITVENI TEČAJ 
HIGIJENSKEGA MINIMUMA 

za p o d r o b n e j š e informacije 
pokličite tel.: 061 772 336 

in zahtevajte prospekt 

svobodne in p l emiče (koseze). 
Naslednja delitev seje vezala na 
velikost kmetij: cela kmetija, po
lovična in četrtinska. Za "kraljev
sko kmetijo" pa je bilo določeno 
skupaj pribl ižno 50 ha zemlje. 
Zanimivo je, da so prvi odkriti 
pisni viri na naših tleh povezani z 
zemljo. Leta 1058 je kralj Henrik • 
IV. podelil tri kmetije . . . "in vil is 
Ouorum nomina subse-quenter id 
est: B i z i , Dobelgogesdorf, Hezo-
genbach et L i p n a c k " (v L i p -
Ijenih), leta 1062 pa je isti kralj 
dal od izvira Krke, sotočja Višnji-
ce in do "vi la Lonsa" - vasi Luče 
zemljo v last Roudpertu. Sever
no od tod je bila zemlja Anzona, 
ki je imel svoje posestvo tudi pri 
Št. Juriju, severno od Luč je bila 
zemlja ligelberona in zahodno od 
Višnje Gore je bila zemlja Tielt-
porta in Rapotona. 
Večja zemljiška gospostva so bila ' 
razdeljena v urade (of f ic ium, 
"amt", gostaldija). Upravljali so 
j i h posebni oskrbniki (officialis, 
praepositus, gastaldio, amptman), 
ki so s svojimi pisarji, valpti, bi-
riči in župani pobirali dajatve in 
poskrbeli, da so vsi podložniki 
opravi l i delo pri t laki . Po letu 
1338 so dotedanjim fevdalcem 
Habsburžani dodelili stare svobo
ščine, kar je pomenilo, da so do
bi l i v roke tudi sodstvo nad svoji
mi podložniki , le "krvavo rihto" 
so si zadržali deželni gospodje. 
Nekatere manjše sporne zadeve 
med podložniki pa so razreševa
la vaška sodišča, ki j i h je izvajal 
župan s svojimi šestimi (včasih 

Grad "deželnega glavarja in vieedoma na Kranjskem " 
tudi dvanajstimi) zapr iseženimi 
možmi iz vasi oziroma soseske. 
Davki in druge obremenitve pre
bivalcev so bile popisane v poseb
nih listinah - urbarjih. Prvi urbar
j i na slovenskih tleh so se pojavi
li v 12. stoletju z naselitvijo cis-
tercijanskih menihov. Beseda pri
haja iz n e m š k e g a urberan, kar 
pomeni dajati donos oziroma ren
to. V primerjavi z r imskim kata
strom urbarji niso imeli navede
nih površinskih mer za zemljišča, 
v drugih postavkah pa so bi l i pre
cej podobni. V protokolu je bi l 
naveden način zapisovanja in po
biranja dajatev. V dodatnih čle
nih pa so bi l i nakazani primeri za 
reševanje posebnih situacij - na 
primer: v sporih med soseskami, 
razmerja fevdalcev do podložni-
kov in med njimi, omejitve dro
bljenja kmetij, dedovanje, prija
va gradnje hiše in drugih zidanih 
zgradb ter način vzdr-zevanj a m 
hranjenja urbarjev. V sklepnem 

delu pa protokol govori o načinu 
overjenja in pečatenja. Grafične 
predstavitve zemlj išč p rak t ično 
do 18. stoletja na naših tleh niso 
poznali. 
1549 Jakob Lamberger, deželni 
glavar in vicedom, je na mestu 
nekdanje utrdbe na Boštanju in v 
bližini naselja "In Gratez" pri cer
kvi sv. Martina sezidal nov grad 
z namenom, da bi lažje pol i t ično, 
gospodarsko, v o j a š k o pa tudi 
d a v č n o obvladoval "Doln jo in 
Notranjo Kranjsko". 
1564 Po tem letu so bi l i deželni 
vicedomi odgovorni za deže lno 
zakladnico dvorni komori v Grad
cu ( I lofkammer) . V i c e d o m s k i 
uradi so pobirali davek tudi od 
fevdalne (dominikalne) posesti in 
od podložnih kmetij. 
1595 so poleg drugih obnov i l i 
urbarje za čušperško gospo.ščino. 

Jože Miklič 
P r i h o d n j i č : U P O R N I K I - D O 
N O V I H R E Š I T L V 

Igra narave... 
Čisto prava družina...malegosice in mati "turška kokoš" 



Kotiček za kmetijce 

Strojni krožek KMETOVALEC v prvih 
mesecih letošnjega leta 
Člans tvo v S K K M E T O V A L E C 
je vsako leto š t e v i l č n e j š e . O d 
ustanovitve v letu 1994, ko je 
krožek štel devetintrideset članov, 
pa do o b č n e g a zbora v marcu 
1998 na V i d m u , ki se ga je u-
de lež i lo čez trideset č lanov od 
petinsedemdesetih. Kot hvale vre
den običaj smo tudi na letošnjem 
občnem zboru sprejeli kar nekaj 
novih č lanov; prepričani smo, da 
ima naš krožek bodočnos t , ker so 
ga ljudje sprejeli za svojega. Naj
več dela imajo seveda tisti člani 
krožka, ki so lastniki strojev, k i 
j i h sicer na kmetijah ni ali pa j i h 
je premalo: pnevmatska sejalni-
ca za koruzo, sejalnica za travo, 
balirke in ovijalke valjstih bal (si
liranje trave) ter tudi balirke sena. 
Malce me žalosti dejstvo, da se 
kmetje včlanjuje jo , ker nimajo 
svojih strojev, manj pa zato, da 
bi nudili svoje usluge. Še vedno 
se ne zavedamo, da je amortiza
cija lastnih strojev strošek za kme
tijo, posebno še, če ti stroji stoji

jo v garažah. 
Še nekaj besed o občnem zbo
ru: 
Program za letos predvideva že 
lani obljubljeno i zob raževa lno 
ekskurzijo v tujino ter predvsem 
že uveljavljeno prireditev Pred
stavitev S K Kmetovalec, ki bo 
letos v občini Dobrepolje (verjet
no v mesecu juliju), ter soorgani-
zaeijo tečaja Varno delo z motor
no žago v sodelovanju z našo te
rensko gozdarsko službo. Ta tečaj 
ima že določen termin inje bil 12. 
in 13. maja 1998 v prostoru Kme
tijske svetovalne službe, Cesta na 
Krko 1 b, v Grosupljem. Vsem 
tistim, ki v tem terminu niste prišli 
na vrsto, naj v tolažbo povem, da 
se bo mogoče dogovoriti tudi za 
kasnejši datum. O tem, da so čla
ni krožka pripravljeni pomagati 
pri opravilih na polju in na do
mačiji, pa tako že veste. Oblju
bljamo tudi , da bo v kratkem 
p r i p r a v l j e n i n f o r m a t i v n i l is t 
krožka, v katerem bodo objavlje-

V hlevu je ugodnu klimu za živali pa tudi za obiskovalce 

Živali v hlevu so se pustile občudovati tudi v sedečem položaju 

ni vsi podatki, k i vas zanimajo. 
V preteklem letu so zagnani čla
ni uspešno izvedli predstavitev 
SK Kmetovalec na Škrjančah in 
misl im, da nikomur, ki se je te 
prireditve udelelžil , ni bilo žal. 
Zadovoljni so tudi tisti, ki so se 
posluževali storitev članov krož
ka. Želeli bi si samo, da bi bilo 
takih č imveč, pa tudi č imveč čla
nov, ki bi nudil i svoje usluge. 
Delaven je b i l k r o ž e k tudi na 
področju izobraževanja . V tem 
sklopu so se zainteresirani člani 
informirali o sortimanu Pioneer-
jevih hibridov ter izvedli tudi pri
merjalni poljski poskus različnih 
hibridov koruze za silažo na njivi 
koordinatorja g. Antona Perme-
ta. Tudi v bodoče člani S K Kme
tovalec pričakujejo dobro sode
lovanje z občinami, iz katerih pri
hajajo, saj je od posluha občin
skih struktur do tovrstne dejav
nosti v kmetijstvu marsikdaj od
visna izvedba načrtovanih akcij. 
K a k o znajo na Bavar skem 
V mesecu marcu pa so se člani 
krožka udeležili enodnevne ek
skurzije na Bavarsko in sicer pod 
strokovnim "poveljstvom" gos
pe Ivanke Bizjak. Pot do univer
zitetnega inštituta Grub je bila si
cer dolga, pa vendar zelo prijet
na, saj nam je naša vodička spo
toma marsikaj povedala o zgodo
vini pokrajin, skozi katere nas je 
vodila pot. Strokovno osebje in
štituta nas je zelo lepo sprejelo in 
nas popeljalo na ogled posestva, 
kjer je bilo marsikaj za naša lač
na ušesa, oči in nenazadnje tudi 
za želodec. Navduši l nas je pred
vsem dokaj velik objekt - hlev 

lesene konstrukcije, ki je bil po 
dolžini pred zunanjimi vpl iv i za
varovan s posebno mrežo , ki je 
onemogočala kakršenkoli prepih, 
hkrati pa omogoča la v hlevu k l i 
mo, ki si jo rejec lahko samo želi. 
Živali so bile videti v odlični kon
dici j i , krmljene predvsem s trav
no si lažo in minimalno količino 
(1,5 kg) sena ter z dodatkom moč
ne krme v količini, ki je posam
ezni kravi pripadala glede na nje
no proizvodnjo. Dodatek m o č n e 
krme je avtomatiziran - računal
niško voden. Variantno izvedbo 
istega hleva smo si nato ogledali 
še na kmeti j i , ki redi 50 krav 
molznic s povprečno mlečnost jo 
6500 1. Gospodar te kmetije nam 
je zatrdil, da tudi zimske razmere 
ne vplivajo bistveno na počutje in 
proizvodnjo živali. Marsikaj smo 
zvedeli tudi o organizaciji stroj
nega krožka, katerega član je tudi 
sam, vendar v krožku dela le z 
dvema strojema. Po obisku na tej 
kmeti j i smo se odpravi l i proti 
domu in lahko bi rekli , daje bila 
pot domov še lepša kot sam pre
hod, predvsem zaradi pevcev, ki 
so se sicer dolgo uglaševali , pa 
vendar so zapeli kot slavčki. 
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Zdravnik svetuje 19 

Tetanus 
Kakor vidite, je pomlad dokonč 
no pregnala z imo in narava si je 
ponovno nadela svoja p isana 
oblači la v stoterih barvah. Neka
teri imajo to s rečo , da lepo hodi
jo na sprehode in uživajo vso to 
lepoto, mnogo drugih pa mora ta 
čas poš teno prijeti za delo. Saj bo 
pridelek v jeseni, med drugim, 
odvisen tudi od spomladanskih 
del. In prav na te pridne roke 
mis l im danes, ko bom spregovo
ril o bolc/.ni, ki jo zdravniki ime
nujemo tetanus, po d o m a č e pa ji 
r ečemo mrtvični krč. 
Kaj povzroča to bolezen? 
P o v z r o č a j o posebna strupena 
snov, ki jo izloča bakterija, ime
novana Klost r id ium tetani. To je 
nekaj t isočink milimetra vel ika 
rastlinica, ki jo najdemo skoraj 
povsod v zemlj i , največ j o je v 
gnoju, posebno konjskem. Živi v 
anaerobnih pogojih, kar pomeni, 
da ne potrebuje kisika. Ta j i celo 
škodi in lahko tudi ubije. Z njo 
se o k u ž i m o v glavnem pri po
škodbah . In posebno nevarno je 
to, da je p o š k o d b a lahko tako 
majhna, daje včasih niti ne opa
z imo. Č e gre za krvavo poškod

bo, kri dostikrat izpere rano in 
zmanjša verjetnost okužbe . Zato 
so najbolj nevarne prav tiste male 
praskice, katerih še ne opazimo. 
M e d temi vodijo razni vbodi, po
sebno s takimi predmeti, ki so bi l i 
v stiku z zemljo, posebno še z 
gnojem. Primer: vbod z gnojni
mi v i lami , opraskanine ali ugrizi 
domačih živali, poškodbe pri delu 
na polju. 
Kako ta bolezen poteka? 
O inkubaciji smo že velikokrat 
govori l i , pa naj povem še enkrat! 
To je čas , ki v našem primeru po
teče od poškodbe pa do pojava 
prvih znakov bolezni. N a samo 
poškodb ico pogosto pozabimo, 
posebno, ker nam ne dela veliko 
težav in se navadno v nekaj dne
vih pozdravi sama po sebi. Pri 
mr tv ičnem krču je ta čas dolg od 
pet do 50 dni, včasih pa lahko še 
vel iko več . Prvi znak, k i se poja
v i , je močno otežkočeno odpiran
je ust, brez posebne boleč ine . 
K m a l u se tej težavi pridruži še 
s p l o š e n nemir , s p l o š n a raz-
dražl j ivos t , otrdelost t i ln ika in 
prizadeti ne more več požirati te
kočine . Z a tem pride do hudega 

glavobola in prično se krči. Po
sebno znači lna je slika obraza, ki 
spominja na prisilen smeh. Kas
neje pr ično mučiti bolnika tako 
hudi krči povsem telesu in o-
končinah, da smo že imeli primer, 
ko je zaradi krča prišlo do zloma 
kosti. Če takega bolnika takoj ne 
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hospitaliziramo, se bo zadušil v 
enem izmed napadov krčev dihal
ne muskulature. 
Kar se tiče zdravljenja, naj po
vem, daje možno le v bolnišnici , 
ki je opremljena s posebnimi 
aparaturami za zdravljenje te bo
lezni. Zato bom raje povedal še 
nekaj o zašči t i . Seveda najprej 
nasvet, da se čimbolj izogibajmo 
poškodb , posebno s takimi pred
meti, k i so b i l i v stiku z zemljo 

ali gnojem. Če pa je že prišlo do 
ranitve, raje ne sodimo, da se ne 
splača k zdravniku. Pa še kako je 
to pomembno! V ambulan t i 
imamo zašč i tno cepivo, ki sto
odstotno preprečuje to bolezen. 
K d o r še ni bi l cepljen, ali mu je 
od zadnjega cepljenja poteklo 
več let, mu svetujemo tri vakci -
ne. Prvo prejme ob poškodbi ali 
vsaj nekaj dni po njej. Po drugo 
vakcino bo p o š k o d o v a n i prišel 
čez en mesec po prvi , tretjo bo 
prejel čez sedem mesecev po prvi 
vakc in i . V tem primeru bo pa
cient zašči ten proti tetanusu za
gotovo pet let, po nekaterih po
datkih pa celo do deset let. 
In naj na koncu še enkrat pouda
rim, da se je res treba paziti tudi 
tistih, najmanjših p o š k o d b , po
sebno, če so b i l i pred tem pred
meti v stiku z gnojem. Če pa že 
pride do poškodbe in ugotovite, 
da že leta niste b i l i cepljeni proti 
tetanus, pa vas naj ne bo sram iti 
k zdravniku. Kajt i , zašči tna vak-
cina vas bo zagotovo obvarovala 
tega nevarnega obolenja, ali vam 
celo rešila življenje! 

Dr. Janez MER VIČ 

Ali zdravi razumemo obolele? 
O g r o s u p e l j s k i p o d r u ž n i c i 
Z M S S 
Je že tako dandanašnji, da hre
penimo po tistem, česar nimamo. 
In da znamo ceniti tisto, kar iz
gubimo. Žal je tudi z zdravjem 
nekako tako. Vprašanje pa je, če 
tedaj, ko smo zdravi, razumemo 
bolnega. Ali znamo bolnike spre
jemati kot sebi enake in se zave
damo, da le ta tako kot invalid, 
ne potrebuje našega začudenega 
pogleda, mogoče le našo pomoč. 
M u l t i p l a sk le roza je ena naj
težjih neozdravljivih progresiv
nih bolezni, ki prizadene ves or
ganizem in organske funkcije. 
Pravijo j i tudi bolezen s t isočeri
mi obraz, saj so na jpogos te j š i 
simptomi okvare na nogah, ro
kah, vidu, sluhu, mišični oslabel
osti ipd. Strokovno je ta bolezen 
imenovana bolezen centralnega 
ž ivčnega sistema. 
V Slovenij i boluje za to bolezni
jo okrog 2500 ljudi, letos pa praz
nuje združenje M S 25 let svoje
ga delovanja. Marca 1996 so bol
niki iz občin Grosuplje, Ivančna 
G o r i c a , Dobrepol je in V e l i k e 
L a š č e us tanovi l i svojo podru
ž n i c o , saj je na tem p o d r o č j u 

pr ibl ižno 42 bolnikov. Predsed
nik podružnice je Grosupel jčan 
g.Ivan Janež ič , k i se v različnih 
dejavnostih razdaja za č imbol jše 
delovanje podružnice tudi zato, 
da bi imeli bolniki omogočen ih 
č imveč dejavnosti, k i pri tej bo
lezni nanje pozit ivno vplivajo. 
Predvsem so potrebne špor tne 
aktivnosti, ki so predpisane v me
jah zmogljivosti bolnika. 
Po besedah I. Janežiča Združenje 
M S izvaja programe, ki j i h dru
ge institucije, k i bi j i h morale, 
(npr. zdravstveno in soc ia lno 
varstvo). Tako imajo v naravnem 
zdravilišču Topolšica urejen Cen
ter za obnovitveno rehabilitacijo 
za vse obolele, ne samo za člane 
združenja. Podobne aktivnosti pa 
imajo tudi v Laškem in Strunja-
nu. Z č lane pa so v Funtani in 
Podčetr tku zgradili apartmaje ter 
odkupil i dom v Ankaranu. N a ta 
način sami skrbijo za rekreacijo 
in rehabilitacijo obolelih. 
V podružnic i , ki deluje na našem 
področju in katere število č lanov 
se iz leta v leto povečuje , čeprav 
pa vs i o b o l e l i niso č l a n i po
družnice, so predvsem mladi med 
20. in 40. letom starosti; 

Prizadetih pa je (č lanov) 80 % 
žensk in 20 % moških . Ker gre v 
veliko primerih za hude social
ne stiske (d ruž ine z majhnimi 
otroki), podružnica poskuša po 
svojih močeh vsaj delno ublažiti 
socialne in psihične stiske. Po
družnica ima svoj program dela, 
v katerega sodijo tudi obiski in 
pomoči težje obolelim 
Ve l ik problem pa so f inančna 
sredstva. Za vse programe, pou
darja I. Janežič , k i j i h izvajajo, si 
morajo sami preskrbeti f inančna 
sredstva. Nekaj denarja sicer pris
pevajo občine , sicer pa se s proš
njami obračajo na donatorje in 

sponzorje, na podjetja in sa-
mosstojne podjetnike. Vsem tem, 
pravi I. J anež i č , k i so že našl i 
posluh za te boln ike , k i se po 
predpisih Z Z Z S ne morejo vkl ju
čiti v programe zavarovanja nad-
standardnih programov, ampak 
morajo za izboljšanje svojega zd
ravstvenega ravnovesja in počut
j a pogosto kar pregloboko seči v 
žep , česar pa marsikdo ne zmo
re, se grosupeljska p o d r u ž n i c a 
Z M S S zahvaljuje. 
Kl jub težki obolelosti se bolniki 
v Podružnic i ne počut i jo osaml
jeni , saj so med sebi enakimi. 

Alenka ADAMIČ 

Želite spremeniti delovno okolje? 
Iščete novo zaposlitev? 

1UUS Če ste po poklicu 
- K O V I N O S T R U G A R 
- M O N T E R E N E R G E T S K I H N A P R A V z znanjem varjenja 
- E L E K T R O T E H N I K - elektronik 
se nam oglasite. Za delo v proizvodnji potrebujemo delavce navede
nih profilov. 
Lahko nas pokličete po telefonu št. 762-240, ali pa pismeno vlogo z 
dokazili o izpolnjevanju pogojev pošljete na naslov: Ikom Plus, d.o.o. 
Grosuplje, Kosovelova 2. 



Gost meseca 

in Jože Sircelj 
Ko zažari iskrica v otroških očeh 

Moje razmiš l janje je kmalu po 
izidu aprilskih » o d m e v o v « spro
žilo glasno negodovanje starejše
ga občana, češ kako da je mogoče 
vzdihovanje mladih, da nimajo 
kaj počet i . Samo treba s i j e najti 
zaposlitev. Možnost i pa je toliko, 
da lahko vsakdo, ki hoče, najde 
zaposlitev za svoje interese. 
J o ž e Si rce l j , š tudent II. letnika 
Pravne fakultete v Ljubljani in 
Maja Blatnik, k i je končala sred
njo komercialno šolo, sta si po
leg vseh obveznosti, našla svo
jevrstno zaposlitev. Priključila sta 
se skupini prostovoljcev v Cen
tru za socialno delo v Grosupljem. 
Prostovoljci n a m r e č vstopijo v 
življenje mnogih otrok kot varo
valni dejavnik. V ranih otroških 
letih se vse prevečkrat pojavljajo 
š tevi ln i dejavniki , k i og roža jo 
otrokovo duševno zdravje in psi-
hosocialni razvoj. To so lahko 
huda in dolgotrajna obolenja, neu
godne družinske okol išč ine , šol
ske težave in neuspehi. Zato je 
delo mladih, ki se hočejo vključi
ti v to humano dejavnost, pohva
le vredno. Pr inašaj im vedno nova 
spoznanja, ki j i m bodo dobra po
potnico na poti v življenje, pa tudi 
srečne trenutke; pred njih pa pos
tavljajo vedno nova in nova vpra

šanja. 
Zakaj sta se Maja Blatnik in 
Šmarja - Sap in Jože Sircelj iz 
Grosuplja odločila za prostovolj
no delo z mladimi - j ima name
nim vprašanje potem, ko smo 
sedli k pogovoru v prijetni sobici 
Centra za socialno delo, ki jo kra
sijo najrazličnejši izdelki otro
ških rok, narejeni z veliko domi
selnostjo in ustvarjalnostjo. 
»Za razliko od tistih mladih, ki 
ne vedo, kje bi sproščali svojo 
energijo, pa le to usmerijo v na
pačne dejavnosti, je pametneje, 
da si poiščeš nekaj takšnega, kar 
bo nekomu koristilo, tebi samemu 
pa sproščalo zadovoljstvo. Mene 
je v to delo pritegnil Andrej Štrus, 
ko sem bil v drugem letniku gim
nazije. In če teče sedaj že četrto 
leto, potem je to dovoljšen dokaz, 
da mi je to delo v veliko zadov
oljstvo,« se je razgovori! Jože . 
Sicer pa Jožeta srečamo še pri 
mnogih aktivnostih, ki jih priprav
ljajo grosupeljski mladi fantje in 
dekleta. 
Maj ina zgodba pa je nekol iko 
d r u g a č n a . K o je lani konča l a 
srednjo šolo, seje odločila za štu
dij na Visoki šoli za socialno delo. 
Zato, ker jo delo z ljudmi zani
ma, zato, ker bi v življenju rada 

kaj dobrega naredila za sočlove
ka. Pa žal ni imela sreče. Kaže, 
daje takšnih interesov med ma
turanti veliko, zato je bilo vpisa
nih veliko preveč mladih, kot je 
bi lo prostih mest. Toda, Maja 
hoče znova poskusiti. Še enkrat 
bo opravila zaključne izpite, da si 
s tem izboljša ocene in potem bo 
poskusila znova. V tem času pa 
ni hotela držati križem rok, am
pak si na nek način zapolniti pro
sti čas. Je najmlajša med prostov
oljci , a ji gre delo kar dobro od 
rok. 
Učenje skozi igro, ob pogovorih 
Jože in Maja pomagata otrokom, 
ki j i h spremlja Center za social
no delo. Kot ugotavlja Jože, otro
ci iz socialno šibkih družin niso 
ravno bleščeči v šoli, zato potre

se veselijo slaščic. Ne smemo po
zabiti, da je mnogo družin, ki se 
prebijajo skozi revščino. Zato nam 
je pri organizaciji d o b r o d o š l a 
pomoč razumevajočih sponzorjev, 
saj več kot nam namenijo, več tem 
otrokom lahko nudimo. Če jim žal 
dom in družina ne moreta dati t i
stega, kar otrok potrebuje za 
normalen razvoj, se trudimo vsaj 
v taborih, dati jim veselje, dati jim 
tudi nekaj dobrot« razpreda po
govor Maja in doda, da bi rada v 
življenju uspela na tak način, kot 
je delo v centih. Pomagati tistim, 
ki pomoč potrebuje, je nekaj vel i
kega. 
Jože pa dodaja: »Globoko se za
misliš, ko slišiš pretresljive zgod
be iz otroških ust. In potem se ne 
čudiš več, zakaj je toliko otrokom 

bujejo pomoč . »Toda, tu ne gre 
za instrukcije. S temi otroki seje 
treba pogovarjati, če so mlajši, so 
potrebni tudi igre, v tebi morajo 
najti zaupnika. Vendar pa ti je 
uspeh zagotovljen le tedaj, če mu 
daš čutiti, da ga sprejemaš kot sebi 
enakega. Dati mu moraš občutek, 
daje tudi on osebnost - s svojimi 
pogledi, svojim razmišljanjem in 
svoj im - j a z o m , « pripoveduje 
Jože. 

Maja »spremlja« fanta, ki obisku
je prvi letnik poklicne šole. Vese-

H mm H H H H H H H H I l i jo , da so njegove negativne oce-
\ \ f # p l | ne »prilezle« celo na trojke, da j i 

fant zaupa in sam prosi za učno 
pomoč . Seveda pa Maja ve, da ne 
sme igrati vloge stroge učiteljice, 
ampak da je treba z drugačnimi 
pristopi. 
Kaj Majo in Jožeta pri tem delu 
privlači... 
»Smilijo se mi , ko vidim, v kakš
nih razmerah živijo. To se še naj
bolj odraža na naših taborih, ki 
j ih organiziramo. Kako so ti otro-

Kaj vse znajo ustvariti otroci, kijih spremlja CentmAH**HM> fiROStl/*f j l ^ ™ 1 " 1 i h P o z o r n o s t i . k a k o 
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delo strokovnjakov v centrih rešil
na bilka na poti odraščanja. Moč
nejša kot je, večji je uspeh. Po
sebno doživetje je videti iskrico 
s r e č e , veselje v o t o š k i h 
očeh . . .Teda j dobita življenje in 
mladost pravi smisel . . .« 
Tako Maja in Jože. Kljub mladosti 
z resnostjo zreta v življenje. Ves
ta, kaj hočeta. Ob vseh obveznostih 
najti tudi čas za prostovoljno delo, 
ki je s imbolično nagrajeno. Toda 
več kot nagrada, jima pomeni us
peh, ki ga dosegata pri delu. Več 
kot nagrada jima pomenita srečne 
otroške oči. Več taborov si želita 
za te otroke, saj pravita, da je to 
preventivno delo. Če ga vodiš od 
ranih otroških let, če si v tebi pri
dobi zaupnika, potem je vel iko 
manj možnos t i , da bi , najstnik, 
skrenil s poti. 
Resnično, kako različne so želje in 
interesi mladih, s katerimi se sreču
jemo, pa ne vemo, kako globoke 
misli nosijo v sebi, da se znajo raz
dajati za tiste, ki to potrebujejo. 

Alenka ADAMIČ 

o 



Trio Lorenz in druge prireditve 
glasbene šole 
Prof. Franc Korbar, k i j e nastopil 
mesto direktorja glasbene šole v 
šol.letu 1997/98, se trudi razširiti 
program glasbene šo le in po
pestriti glasbeno življenje v naši 
občini . Tako je v aprilu organizi
ral kar dva koncerta z gostujoči
mi skupinami. Prvi koncert je bi l 
2. aprila, k o j e nastopil Trio ses
ter Kavčič i / . Kranja, predstavila 
pa se je tudi pedagoginja Mojca 
Ušen na flavti in (verjetno bodoči 
pedagog) Ivan Jakob na kontra
basu. 
Zelo odmeven in dobro obiskan 
pa je bil koncert Tr ia Loren/, ob 
njihovi 40-letnici delovanja v slo
venskem glasbenem prostoru in 
sicer 24. aprila. Pokrovitelj je bila 
Obč ina Grosuplje in njen župan 
Rudolf Rome. N o v i klavir je zaz-
venel pod spretnimi prsti Pr
imoža, zapela je viol ina v rokah 
Tomaža, žametni glas violončela 
pa je dodal Matija Lorenz. Bratje 
glasbeniki, poznani po vseh po
membnejš ih odrih sveta, radi pri
dejo tudi v manjše kraje in s svo
jo besedo in glasbo razveseljuje
jo in glasbeno izobražujejo. Svo
je nastope sami napovedujejo. 
Tako mimogrede zvemo kaj o sk
ladatelju, sami skladbi, motivu, 
vsebini, pa tudi o tem, zakaj so se 
odločil i , d a j o sprejmejo v svoj 
repertoar. N a koncertu smo poslu-
ša l i tuje avtorje ( S c h u m a n n , 
Tlavdn, Dvoržak, Smetana, Šosta-
kovič) ter njihove skladbe in dela 
domač ih avtorjev, sami so si kot 
ambasadorji slovenske glasbe za
dali nalogo predstaviti slovensko 

Medobčinska 
revija odraslih 
pevskih 
zborov 
Pod organizatorstvom Zveze kul
turnih organizacij občin Dobrep-
olje, Grosuplje in Ivančna G o r i 
ca je 17. aprila v Kulturnem domu 
Grosuplje potekala 3. medobč in
ska revija odraslih pevskih zbo
rov občin Dobrepolje, Grosuplje 
in Ivančna Gorica . 
V polni dvorani seje predstavilo 
poslušalcem kar štirinajst pevskih 
zborov, revijo pa je strokovno 
spremljal Vlado Brlek. 

A. P. 

glasbo v svetu. Mnog i skladatel
ji , med njimi tudi Primož Ramovš, 
so svoje skladbe posvetili prav 
njim. V polni dvorani glasbene 
šole smo doživeli čudovit večer, 
kakršnih si še že l imo. Da bi le 
zaživela ideja o Klubu ljubiteljev 
glasbe na Grosupljem! 
Čisto poseben koncert »big ben-
da« 
Čis to poseben koncert pa smo 
doživeli na predpraznični večer, 
30. ap r i l a . P r v i č se je j a v n o 
predstavil »big bend« ali Vel ik i 
šolski jazz orkester, ki gaje na 
nastop pripravil Braco Jože Do
bičkar, ki poučuje tudi saksofon 
in klarinet. Mlad i glasbeniki so 
učenci pedagogov Franca Korbar-
ja in Vlada Škerleca (trobila) in 
Ivana Matoša (pihala), basista in 
bobnarja pa so morali »uvozi t i«. 
Orkester sestavljajo učenci iz na
ših treh občin, oblečeni pa so bi l i 
v lične majice, ki j i h je podarilo 
podjetje A B C Tabor in njegov 
direktor Marjan A h l i n . V pol leta 
so pr ipravi l i zanimiv repertoar 
jazzovske glasbe, solisti so se iz
kazali , prav tako znana pevka in 
pedagoginja Eva Sršen, ki je za
pela dve pesmi in vmes poveda
la, da ima tremo in čuti veliko 
odgovornost tudi zaradi učencev. 
Ob takih pedagogih učenci res 
lahko postanejo dobri glasbeniki. 
Učenci glasbene šole na različ
nih nastopih 
Glasbena šola seje v zadnjih me
secih pojavljala na mnogih nas
topih: 13. aprila v cerkvi v Ivanč-
ni Gor ic i in 19. aprila v grosu

peljski cerkvi so nastopili s tro
bi lno zasedbo, deškim zborom iz 
Ivančne Gorice in vokalno skupi
no Slavčki iz Šentvida pri Stični 
(obe vokalni skupini vodi peda
goginja Tanja Tomažič) ; 3. maja 
je Pihalni orkester od dnevu sv. 
Flor i jana pr i red i l promenadni 
koncert od gasilskega centra do 
cerkve, v cerkvi pa je med gasil
sko mašo nastopila trobilna zased
ba s cerkvenim zborom, ki ga vodi 
pedagoginja Rezka Š u š t a r ; 8. 
maja je nastopila komorna trobil
na zasedba z deškim zborom iz 
Ivančne Gorice in vokalno sku
pino Slavčki pred mestnim sve
tom na ljubljanskem magistratu 
ob dnevu miru. 
Ne pozabimo - razveselili nas 
bodo v juniju! 
In v juniju! Zanimiv bo nastop 
Pihalnega orkestra 26. junija, saj 
bodo igrali na splavu na Ljublja
nic i , Ve l ik i šolski jazz orkester 
pred Prešernovim spomenikom, 

na Pogačar jevem trgu na osred
nji proslavi ob dnevu državnost i 
pa s koncertno točko trobilna za
sedba, solist na trobenti bo Franc 
Korbar. Na proslavi 27. junija ob 
45-letnici Trgovskega podjetja 
A B C Tabor bo igral Pihalni or
kester. Posebej nestrpno pa priča
kujejo snemanje prve kasete in 
z g o š č e n k e š o l s k e p r o d u k c i j e 
minulega leta, k i bo 29. in 30. ju 
nija. 

Marija SAMEC 

Posebno povabilo pa velja 
vsem ljubiteljem glasbe, da 
se 29. maja v avl i Osnovne 
šole Louisa A d a m i č a na Tovar
niški ul ici udeleži te zakl jučne
ga koncerta, na katerem bodo 
nastopale vse komorne skupine 
glasbene šole Grosuplje, Vel ik i 
šolski jazz orkester, Pihalni or
kester, pokrovitelj prireditve bo 
A B C Tabor. 

Sodeloval je tudi cerkveni zbor Sv. Mihaela Eoto: A. P. 



Žalski »SAMORASTNIK« in 
dobrodelni koncert 
Leta 1990 je na predlog takratne
ga gospoda ž u p n i k a v Žalni g. 
Vlada Jakset iča iz mešanega cer
kvenega pevskega zbora nastal še 
moški pevski zbor. Sestavljamo 
ga možje in fantje iz Žalne in nje
ne okol ice , mi temu rečemo iz 
žalske fare. V začetku smo pre
pevali predvsem cerkvene pesmi. 
Ker pa sami radi pos lušamo do
mače ljudske pesmi, smo se od
ločili , da tudi sami prispevamo' 
k a m e n č e k v mozaik slovenske 
kulture in njenega izročila. Tako 
imamo danes, po osmih letih na
šega delovanja kar zajeten reper
toar slovenskih narodnih in ljud
skih pesmi. V s i pevci, vključno z 
naš im pevovodjem, smo amater

j i . Možje in fantje si kljub oseb
nim obveznostim vzamemo čas za 
vaje, ki so zadnje čase vse pogos
tejše. 
Vodi nas Drago Zakrajšek, ki je 
mnogim poznan kot uspešni ljud
ski godce. Dvakrat tedensko se 
zbiramo na njegovem domu v 
Dolah pri Ve l ik i Lok i .Tam nas 
vedno z nasmehom in vzpodbud
nimi besedami sprejme njegova 
žena Jožica, ki nam mnogokrat 
postreže s kruhom iz domače peči 
in okusnim domač im sirom. Prav 
pa je tudi, da omenimo gospo 
Heleno Zakrajšek in njeno sošol
ko Eriko Leban iz Cola , obe šo
lani pevki in hkrati organistki. 
Vsaka vodi svoj otroški PZ, zato 

smo veseli njunih sugestij, ki pri
pomorejo, da pesmi čimbolje za
pojemo. 
Naše delovanje je zelo š i roko . 
Tako prepevamo na mnogih ver
skih in kulturnih prireditvah, po
gosto prepevamo na pogrebnih 
slovesnostih, že drugič pa smo le
tos sodelovali na občinski reviji 
pevskih zborov. 
Dobrodelni koncert za pomoč 
prizadetim ob potresu 
Naj omenim tudi dobrodelni kon
cert, katerega prireditelji smo bili 
K), maja letos v cerkvi Sv. Marti
na pod Boštanjem. N a koncertu 
je sodeloval tudi otroški pevski 
zbor Zvezdica iz Grosupljega. Pro
stovoljne prispevke smo poslali v 

župnijo Bovec kot pomoč za nas
talo škodo, ki je nastala ob Ve l i 
konočnem potresu. ( 
N a koncertu so zbrali 161.440,00 
SIT. 
Ravno v tem času se pripravljamo 
na snemanje prve lastne kasete, ka
tera bo izšla v mesecu juniju. Ker 
smo vsi, vključno z našim pevov
odjem, amaterski pevci, smo si lani 
na predlog našega Draga Zakraj-
ška, nadeli ime S A M O R A S T N I K . 
Na koncu smo se dolžni zahvaliti 
našemu pevovodji, ki nas s svojim 
profinjenim posluhom poučuje in 
vztraja z nami, da nas lahko poslu
šate tudi v i , spoštovani ljubitelji 
lepih pesmi in ubranega petja. 

Tone OKORN 

Koncert kot ga že dolgo ni bilo 
Letošnja bela nedelja je bila za 
Grosupel jčane nekaj posebnega, 
pa ne morda zaradi muhastega 
aprilskega vremena, ampak zara
di velikega kulturnega dogodka v 
župni j sk i cerkvi sv. Mihae l a v 
Grosupljem. Člani društva M I S S 
smo n a m r e č v sodelovanju z 
Glasbeno šolo Grosuplje in Žu
pnijskim uradom Grosuplje prire-
d i l i V E L I K O N O Č N I K O N 
C E R T . 
N a koncertu, ki gaje povezovala 
mag. Urška Krevs, so najprej nas
topili učenci Glasbene šole Gro
suplje, k i so bi l i med grosupelj
skim občins tvom zelo dobro spre
jeti. Trobilna zasedba, ki deluje 
od zače tka le tošnjega šo l skega 
leta pod vods tvom ravnatelja 
prof. Franca Korbarja in deški 
pevski zbor Ivančna gorica ter 
vokalna skupina »Slavčki« pod 
vodstvom prof. Tanje Tomažič so 

nam predstavili 10 klasičnih, cer
kvenih , narodnih in modernih 
skladb (večino skladb je posebej 
zanje priredil prof. Franc Korbar), 
program pa končali z odlično iz
vedbo Mozartove skladbe Ave 
Verum. 
Naslednji je nastopil organist Rolf 
Boben. M l a d i mož, ki seje pred 
nekaj leti iz Nemčije vrnil v do
movino, je najprej obiskoval pouk 
klavirja na zasebni glasbeni šoli, 
nato pa je na Škofijski glasbeni 
šoli v Essnu š tud i ra l orgelsko 
glasbo. Predstavil se nam je s 
skladbami skladateljev Gottfrieda 
Augusta Humil iusa , Johanncsa 
Brahmsa in modernega skladatel
ja Jesepha Ahrensa. 
N a zadnjo točko pa so ljubitelji 
ubranega in dovršenega petja še 
posebno nestrpno čakali. N a kon
certu je namreč nastopil eden naj
boljših zamejskih oktetov, koro

ški oktet S U H A . Člani okteta pre
pevajo že več kot petnajst let, 
posneli so več kaset in zgoščenk, 
predstavili pa so se nam z boga
tim repertoarjem pesmi, ki so se 
stilno gibale med koroškimi ljud
sk imi , duhovnimi in umetnimi 
pesmimi. Pevci so nam dokazali, 
da so eden izmed najboljših ok
tetov v Evropi, kar potrjuje tudi 
Evropska nagrada za ljudsko glas
beno umetnost, ki sojo člani pre
je l i v letu 1997. Naj dodam, da 
to nagrado prejmejo le po trije 
izvajalci iz Evrope na leto. Z 
občuteno izvedenimi pesmimi pa 
so nam pokazali tudi ljubezen in 
ponos, k i ju koroški Slovenec čuti 
do Boga, do svojega naroda in do 
rodne zemlje. S svojim nastopom 
in s svojo iskrenostjo ter hudo
mušnostjo so navdušili grosupelj
ske župljane, k i so j i h nagradili z 
aplavzi, kakršnih v našem kraju 

že dolgo nismo slišali, kar je še 
en dokaz, da smo priče enkratne
mu kulturnemu dogodku. 
Člani društva M ISS se zahvalju
jemo generalnima pokroviteljica
ma koncerta Občini Grosupje in 
Krajevni skupnosti Grosuplje, ki 
sta koncert ob praznovanju vel i 
ke noči podarila svojim občanom 
oz. krajanom. Zahvaljujemo se 
vsem n a s t o p a j o č i m , ž u p a n u g. 
Rudolfu Rometu in g. župniku dr. 
Francu Šuštarju za nagovor, g. 
Boštjanu Šestu za fotografiranje, 
g. M i r a n u Zorcu za ozvočen j e 
prireditve, A M S E T Macedoniju 
in Grafiki Kocman za pripravo in 
tisk plakatov, radiu Zeleni val za 
reklamo in intervju z glasbenimi 
gosti ter vsem, ki ste napolnil i 
grosupeljsko cerkev. Prihodnje 
leto pa spet na svidenje! 

Za društvo M1SS 
Andrej Štrus 



Vabi me čudovita narava 
Pomlad seje priplazila v naše kra
je Počasi in nesl išno, a je s svoji
mi pojavi v naravi napovedovala 
svoj prihod. 
Tisto jutro, ko sem se prebudil, 
sem pogledal skozi okno. Nekje, 
tam daleč, so se dvigovale mogoč
ne gore, ki so kakor stražarji be
dele noč in dan. Rahla meglica je 
kakor belo ogrinjalo pokrivala 
deželo , kot bi hotela obvarovati 
neko skrivnost. Ves zamaknjen od 
naravnih lepot sem se ozrl še sko
zi drugo, poslednje okno v sobi, 
ki je bilo obrnjeno proti gozdu. 
Tudi tam je živl jenje dobivalo 
svoj pravi smisel. Ptiči so letali z 
drevesa na drevo kakor razigrani 
otroci sredi igrišča. Neka zgod
nja žolna je že pritrkavala ob dre
vo in rastline so zaspano odpirale 
svoje cvetove. N a vzhodu se je 
začelo sonce mežikaje prikazova
ti izza hriba, za katerim seje dot
lej skrivalo. 
Iz zamaknjenosti meje zmotil klic 

prijateljev pod oknom. Hitro sem 
se oblekel, pojedel svoj zajtrk in 
pohitel k čaka joč im. Nameni l i 
smo se namreč na enodnevni iz
let v naravo, v gozd. 
Del poti smo bil i razigrani in raz
posajeni, ko pa smo se približali 
gozdu, se je vsak pogreznil v svo
je mis l i , ves očaran nad tolikšno 
lepoto. Ker je preteklo noč de
ževalo, seje vse bleščalo od mo
krote, zato smo morali hoditi s 
skoraj napol zaprtimi očmi . Vse
eno nam to ni pokvarilo navdu
šenja nad tolikšno lepoto. Z mar
sikaterega drevesa je kanila krh
ka kaplja, ki seje potem izgubila 
nekje v listju. M e d poči tkom sem 
se usedel na štor in se razgledo
val po okol ic i . 
Drevesa so že začela dobivati svo
j o pravo zeleno barvo. Razne 
majhne rastline so se stegovale 
proti t ežko p r ičakovan i sončni 
svetlobi. 
Odpravi l i smo se naprej. Zašl i 

smo v nek zelen gozd, katerega 
igličaste veje so segale skoraj do 
tal. Oplazile so nas po obrazih, 
kakor vsiljivce, ki so si dovoli l i 
vstopiti v neskončni mir gozda. 
Sonce je bilo sedaj že visoko na 
nebu in nas je prijetno grelo v 
mlade obraze. Vremeje bilo jasno 
in nikjer ni bilo niti oblačka, ki bi 
kazil to nebeško modrino neba. 
Počasi smo se obrnili in krenili 
proti domu. 
Zvečer me je sonce spet pozdra-

mmm 
v i l o v vsej svo j i v e l i č i n i . N a 
obzorju so se prelivale čudovi te 
rdeče, o ranžne in rumene barve. 
B i l o j e kot v pravljici . Ozi ra l sem 
se po življenju v gozdu. Vse živali 
so se odpravljale v svoja zavetja, 
da bi tam preživele č e m e r n o noč 
in spet dočakale toplo sonce. Zas
pal sem obdan s spomini na pre
tekli dan. 

Jaka OKORN, 
6 .r.O. Š. 

L. Adamiču 

Območna i z p o s t a v a s k l a d a R S z a l j ub i te l j sko k u l t u r o 
Delovanje pred registracijo 
» Vizija je oblika izvirne in du
hovne komunikacije,... spomin
ja na nenehno skrb za občutlji
vo rastlino, ki le na ta način, da 
jo vzgajamo, lahko živi in obro
di.« (Mayer) 
Viz i ja , poslanstvo, globalni ci l j i 
in strategija organiziranosti lju
biteljske kulture - v preteklosti 
na preizkušnji , se izkazujejo za 
dobro postavljene, preverjene. In 
kar je dobrega, ohranimo. 
O b m o č n a izpostava Ivančna G o 
rica povezuje š i roko geografsko 
o b m o č j e - obč ine Dobrepolje, 
Grosuplje in Ivančna Gor ica in 
predstavlja vez lokalnih skupnos
ti z. d ržavo ter zagotavlja pol i -
centrizem. Za sedež, izpostave se 
je potegovala o b č i n a Ivančna 
Gorica , ki se ponaša z bogatejšo 
kulturno dedišč ino , tradicijo in 
pestrim š tevi lom dejavnih sku
p i n ; o b č i n a D o b r e p o l j e : 2; 
Grosuplje 11 in Ivančna Gor ica 
17. 
V o b m o č n o izpostavo Sklada RS 
za L K D se vključuje 30 kultur
nih društev občina Dobrepolje 
: 2, Grosuplje - 11 in Ivančna 
gorica 17, v katerih deluje 71 
skupin ter 7 šo l sk ih kulturnih 
druš tev; med njimi je kar lepo 
število društev z dolgoletno tra
dicijo. 
Ena izmed potrditev, da je kul 

tura č lovekova osrednja dejavn
ost prostega časa tudi v informa
cijski dobi, je povezovanje, dru
ženje, estetsko doživljanje, alter
nat iva dev ian tn im d r u ž b e n i m 
pojavom, integracija raz l i čn ih 
generacij, promocija in kar bomo 
morali bolj poudariti - prispevek 
k vsestranskemu gospodarskemu 
razvoju. 
Poleg tradicionalnih oblik delo
vanja se uveljavljajo sodobne al
ternativne skupine in prav te vna
šajo veliko mero svežine, svobod
nega u m e t n i š k e g a ustvarjanja, 
torej o m o g o č a j o prosto izbiro, 
raznovrstnost. 
Proračunska logika sili neprofit
no dejavnost v na tančno načrto
vanje, prepogosto krčenje planov; 
le ta je vedno bolj vezana na 
sponzoriranje in donatorstvo. 
Prav zalo bo nujno bolj razvijali 
podjetniško iniciativnost in ino
vativnost. 
N a našem področju je silno maj
hen del podjetij, ki sodelujejo pri 
financiranju kulture, premalo je 
medsebojnega povezovanja in 
premalo odkrivanja skupnih inte
resov. Zlasti kulturne prireditve, 
ki ustrezajo novi kakovosti ž iv
ljenja, morajo dobiti tudi novo 
vlogo v poslovnih načrtih, v glo
balnih interesih podjetij kot po
tencialnih sponzorjih in donator-
j ih . Torej je ena izmed nalog v lju

biteljski kulturi tudi obvladovan
je menedžerskih znanj. 
N a obravnavanem o b m o č j u ni 
javnih kulturnih zavodov, zato 
ima ljubiteljska dejavnost več 
možnost i , da se okrepi, še bolje 
organizira in profesionalizira. 
Zadnji dan v mesecu marcu je 
območna izpostava dobila pred
sednika, namestnika in vodjo. 
Za predsednika je bil izvoljen Igor 
Ahačevčič , dipl.agr. iz Dobrepol-
ja , za namestnico Mojca Intihar, 
dipl . org. iz Grosupljega, za vod
jo izpostve je svet izvol i l Tatja
no Lampre t - le to pot rd i š e 
Upravni odbor Sklada R S . 
Preden se izvede registracijski 
postopek, mora občina Ivančna 
Gorica , ki seje za sedež potego
vala, zagotoviti ustrezne prostore 
za delovanje le tega. 
Lokacija sedeža na izvajanje op
redeljenih nalog ne vpl iva. 
Osnovne naloge o b m o č n e i z 
postave pa so: 

• izvaja nacionalni kulturni pro
gram v delu, ki pokriva ljubitelj
ske kulturne dejavnosti na ob
močju izpostave; 

• oblikuje mnenje k programom 
in finančnim načr tom sklada, ki 
zadevajo njihovo območje ; 

• pripravlja in izvaja program in 
finančni načrt območne izposta
ve; 

• po pooblastilu direktorja skla
da sklepa pogodbe z izvajalci o 
financiranju programov in projek
tov, ki presegajo lokalno raven; 
• nadzira porabo javnih sredstev 
izvajalcev s svojega območja ; 

• zagotavlja strokovno, organi
zacijsko in administrativno po
m o č kulturnim d r u š t v o m in nji
hovim zvezam, skupinam in po
sameznikom pri izvajanju nji
hovih dejavnosti; 
• n a č r t u j e i n i z v a j a i z o b r a 
ževa lne programe; 

• promovira in posreduje kultur
no produkcijo, načr tuje in izvaja 
prireditve; 

• pripravlja in izdaja publ ikaci

je; 
• usklajuje programe druš tev in 
posamezn ikov z n a c i o n a l n i m 
programom mednarodnega sode
lovanja in izvaja sodelovanje na 
mednarodnem področ ju ; 
• po pogodbi z lokalnimi skup
nostmi načrtuje , oblikuje, uskla
juje in izvaja program in finanč
ni načr t l jubitel jskih kul turnih 
dejavnosti na lokalni ravni; 
• po pogodbi z lokaln imi skup
nostmi opravlja druge naloge s 
področja kulturnih dejavnosti. 
Le je prenova v ljubiteljski kul
turi potrebna, naj pokaže čas. 

Tatjana LAMPRET 



Črna kronika 

15. 3. 1998 ob 19.40 seje na re
gionalni cesti Cesti na K r k o v 
Grosupljem, pri prehodu ceste čez 
železniško progo zgodila promet
na nesreča zaradi vožnje z nepri
lagojeno hitrostjo, v kateri sta bili 
ena oseba hudo in ena lahko tele
sno poškodovan i . Do nesreče je 
prišlo, ko je voznik V W Polo vo
z i l od Mlačevega proti Grosuplju 
po mokrem in spolzkem vozišču 
z neprimerno hitrostjo. V desnem 
nepreglednem ovinku pred preho
dom ceste čez železniško progo 
je vozi lo zaneslo na levo na nas
protni vozni pas v trenutku, ko mu 
je nasproti pravilno po svoji des
ni strani pripeljal voznik opel 
Astre. Voznik pola je brez zavi
ranja trčil s sprednji delom voz i 

la v sprednji del nasproti vozeče
ga vozila . V nesreči je voznik 
opla dobil hude telesni poškodbe, 
njegov sopotnik pa lahke. 
28.3.1998, ob 02.40 uri, seje na 
avtocesti v smeri Ljubljane pri 
M a l i Stari vasi zgodila prometna 
nesreča zaradi vožnje z neprila
gojeno hitrostjo, v kateri je voz
nik izgubil življenje. Nesreča se 
je zgodila , ko je voznik škode 
Felicija pri vožnji po klancu navz
dol v ravnino pripeljal z neprila
gojeno hitrostjo. Pri tem je vozi 
lo pr iče lo zanašat i po voz išču , 
zaradi česa r je voznik izgubi l 
oblast nad vozi lom. Vozi lo je pri 
tem bočno drselo po prehiteval-
nem pasu 21,1 m, nakar je zdrsni
lo z vozišča na travnato površino 

in po 17 metrih trčilo v nasip. Po 
tem je vozilo dvignilo v zrak in je 
po 18 metrih trčilo v grmičevje. 
Zatem seje prevračalo v dolžini 
9,9 metrov, potem pa trčilo v skal
nati usek, nato pa seje ponovno 
prevračalo v dolžini 20,5 metra 
vzdolž ceste, koje vozilo ponov
no dvignilo v zrak in po 15,6 met
rih priletelo nazaj na vozni pas 
avtoceste, kjer je obstalo na stre
hi. Med prevračanjem je voznik, 
ki je bil pripet z varnostnim pa
som, padel iz vozila in obležal na 
odstavnem prometnim pasu avto
ceste, kjer je zdravnik ugotovil, 
daje voznik na kraju nesreče ra
nam podlegel. 
To je bila ena zadnjih hujših pro
metnih nesreč v občini Grosup

lje pred sprejemom novega Z a 
kona o varnosti cestnega prome
ta, k i j e začel veljati 1. 5. 1998. 
6. 4. 1998, ob 17.20 uri, sta se 
dva mlada R o m a nesposobno 
vedla na igrišču osnovne šole L . 
A . v Grosupljem. Pijana sta priš
la na š o l s k o i g r i š č e , kjer sta 
kričala, svojo korajžo pa sta kre
p i l a z l i t rom r d e č e g a . Š o l s k o 
igrišče pa sta uporabila tudi za 
v o ž n j o z av tomob i lom, K o je 
zmanjkalo » rdečega« , sta stekle
nico odvrgla, da seje lc ta razbi
la in se hotela odpeljati, ko j u je 
ustavil pol ic is t . Svoje poče t j e 
bosta morala obrazloži t i sodni
ku. 

Policijska postaja 
Grosuplje 

Sport in rekreacija 

Mladi plesalci naše občine o 

na državnem prvenstvu v akro
batskem ročk' n' rollu 
Državnega prvenstva, ki je bilo 
24. a p r i l a v L j u b l j a n i , se je 
udeleži lo kar deset plesnih parov 
iz Grosupljega, ki so v vseh treh 
pionirskih razredih dosegli zavid
ljive rezultate. 
V najnižjem,. M i n i razredu, sta v 
konkurenci štirinajstih parov pre
pričl j ivo zmagala 6-letna Maša 
Kr ižman in 9-letni Blaž Hren. V 
isti kategoriji, v kateri lahko v 
paru pleše ta dve dekleti, ker je 
pomanjkanje plesalcev veliko, sta 
Nastja Je rmčan in Laura Senčar 
dosegli 4. mesto, Tjaša Petrič in 
Uroš Kr ižman 5. mesto, Neža Ja-
vornik in Ajda Cevc 9. mesto in 
Anja Zr imec-Kr ižman in Jasmi
na Omerag ič 11. mesto. 
V razredu Pionirji 2 sta postala 
d r ž a v n a prvaka Anja Pet r ič in 
Klemen Pugelj, 4. mesto sta do
segla Anja Gluvič in Matej Kaste-
l ic , z nekoliko špor tne smole pa 

sta Tina Sadar in Anže Skalja pris
tala na 5. mestu. 
V uradnem pionirskem razredu 
Pionirji 1 sta A l m a Križman in 
Anže Jakopin (državna prvaka v 
M i n i in P2 razredu v preteklih 
dveh letih) osvoj i la 2. mesto, 
Mojca Š c m c in Franci Petek pa 
9. mesto. 
V s i mladi plesalci trenirajo v 
Plesnem klubu M , njihova trener
ka pa je Grosupel jčanka Barbara 
Suhi Morva i , ki se zadnje razda
ja tudi v svojem prostem času in 
ne samo v času uradnega treninga. 
Njen topel človeški pristop vl iva 
voljo njenim varovancem tudi 
takrat, ko špo r t ni samo lepo 
doživet je , ampak trdo, garaško 
delo in odrekanje. Barbara, ki je 
bil uspešna mladinska reprezen-
tantka, je po nekaj letih premora 
letos zopet začela tekmovati. N a 
d r ž a v n e m prvenstvu je s svoji 
nov im soplesalcem osvojila 1. 
mesto v B članskem razredu. Če

tudi zelo zadovoljna s svojo uvr
stitvijo, pa sama pravi, da je še 
volj vesela dobrih rezultatov svo
j ih varovancev. 
A l m a Križman in Anže Jakopin, 
letošnja vice državna prvaka, sta 
tudi člana slovenske pionirske (ju-

a najbolj nas ža los t i negativni 
odgovor Z Š O Grosuplje, še po
sebej, ker nekateri člani upravne
ga odbora ne poznajo dobro raz
mer v tem športu. Le-ti niso želeli 
prispevati, češ da Plesni klub M 
»kuje dobiček« s plesnimi tečaji 

D R 2 A V N O < J K V K N S T V O 1EHIH 
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Alma Križman in Anže Jakopin 

nior) d ržavne reprezentance in 
bosta zastopala slovenske barve 
na svetovnem prvenstvu, ki bo 23. 
maja v St.Petersburgu v Rusiji. 
Stroški potovanja in bivanja so 
zelo visoki in ker Plesna zveza 
Slovenije krije le petino stroškov, 
bi raza izkoristila to pril iko in se 
zahvalila sponzorjem, ki so do 
sedaj prispevali za njuno ude
ležbo na svetovnem prvenstvu. T i 
so: Euroton, d.o.o. Ljubljana, Por
sche Slovenija, d.o.o. Ljubljana, 
župan občine Grosuplje g. Rudolf 
Rome; Logo, d.o.o. Šmarje Sap; 
Rehabilitacijski center Maptus, 
Grosuplje; B T S Companv, d.o.o. 
Ljubljana. 
Marsikje so nam pomoč odrekli, 

in organizacijo valet osmošolcev 
ter bi tako lahko omogoči l i svo
jemu plesnemu paru (v tem pri
meru paru iz Grosupljega) pot v 
Rusijo. Dejstvo pa je, da klub 
omogoči plesalcem proti plačilu 
šolnine le trening in prostor za tre
ning ter edini lahko plesni par 
prijavi na tekmovanje. Torej vsi 
stroški (šolnina, športna oprema 
za treninge, plesni dresi, potovan
ja na tekme v Sloveniji in v tuji
no, š t a r t n ine . . . ) pa na ramenih 
staršev. Četudi A l m a in Anže tre
nirata v klubu, k i j e registriran v 
Ljubljani, sta še vedno športnika, 
ki živita v občini Grosuplje in sta 
del špor tnega dogajanja v njej. 

Renata KRIŽMAN 



Sport in rekreacija 

Nastop mladih šahistov v Skofji Loki 
9. in 10. maja je bilo v Skofji 
L o k i prvo d r ž a v n o prvenstvo 
klubskih pionirskih ekip. 
Prvenstva sta se kljub nekaterim 
zapletom pred tekmovanjem us
p e l i u d e l e ž i t i tudi e k i p i ŠK 
Grosuplje. To je bil prvi nastop 
mlade klubske ekipe v elitni kon
kurenci mladih iz vse države . 
Kot vsak začetek , jc bi l tudi ta 
težak in je bil mišljen bolj kot 
nabiranje izkušenj. Za grosupelj
sko ekipo so nastopili Jure Zor-
ko, Uroš Zugelj , 7'ea Tomažin in 
Anja Fine. Ekipa se je borila po 
svojih najboljših močeh , vendar 
je morala priznali p remoč bolj 
i zkušen im in v povpreč ju tudi 
nekaj let starejšim nasprotnikom. 
Posebej pa velja omenili nastop 
10-letnega Jureta Zorka na I. de

ski . Z 4,5 točke iz 7 partij je do
segel odl ičen rezultat. 
Ana in Marko Srebrnič sta nas
topila za zmagovito ekipo Novo 
Gorice in sta na svojih deskah 
(Ana na 1. in Marko na 4.) do
segla tudi najboljše rezultate. 
Upajmo, da ta prvi nastop mla
dih ne bo tudi zadnji in bo ša
hovsko življenje mladih v Gro
supljem dobilo bolj organizira
ne oblike. 
N a tem mestu bi o m e n i l , da 
grosupeljski mladi igralci nujno 
potrebujejo prostor, kjer bi se 
zbiral i . Gos t i ln i ško vzdušje piv
nice pri "Rusu", ki sicer /e lo pri
jazno gosli šahiste starejših let
nikov, prav gotovo ni primerno 
za zbiranje mladih. 

Vojko Srebrnič 
Ekipa S P Grosuplje od leve Anja Fine, Teu Tomažin, Jure Zorko in 
Uroš Zugelj 

Za naslov prvaka se poteguje kar 18 ekip 
Z A N A S L O V P R V A K A SE P O 
T E G U J E K A R 18 E K I P 
Letošnja izvedba občinske lige v 
malem nogometu, ki je Startala v 
nedeljo 19. aprila, je četrta od 
ustanovitve nove občine Grosup
lje. V teh štirih letih se je mali 
nogomet uvel javi l ko l najbolj 
množična rekreativno-tekmoval-
na dejavnost v občini . Leta 1995 
je sodelovalo 8 ekip (zmagovalec: 
Flamingo Caffe), naslednje leto 
11 (zmagovalec: Don Juan), lani 
že 13 (zmagovalec: Stritt), letos 
pa se je prijavilo kar 18 ekip, v 
katerih nastopa preko 200 nogo
metnih navdušencev. 
Veliko število ekip in precejšna 
kakovostna razlika med njimi, sta 

narekovali spremembo tekmoval
nega sistema. Formirani sta bi l i 
dve enakovredni skupini (A in B) 
s po devetimi ekipami v vsaki, ki 
se bodo v spomladanskem delu 
znotraj vsake skupine pomerile po 
enkrat vsaka z vsako. Pet pr-
vouvrščcnih ekip iz vsake skupi
ne se bo uvrstilo v finalno skupi
no, ki bo dala novega občinskega 
prvaka (preostale ekipe tvorijo 
lolažilno skupino). Pri tem s se
boj prenesejo tudi rezultate iz sku
pin, ampak samo iz tekem z eki
pami, ki se prav tako uvrstijo na
prej. V petih jesenskih krogih se 
nato pomer i jo samo še s pr-
vouvršeenimi ekipami iz sosednje 
skupine. 

Večer v knjižnici z Marjetko Jeršek 
Ob nag l ic i , v kakršn i ž i v i m o , 
premalo časa p o s v e č a m o sebi, 
zato prav potrebujemo nekoga, 
da nas opozor i na to napako. V 
polni po ročn i dvoranic i v K o -
šekov i hiši nas je 17. apri la na 
to opomni la pisateljica Marjet-
ka Je r šek . 

Predstavila nam j c svojo zad
njo knjigo A k v a m a r i n s k i pre
hod. To je v i l i n s k a in hkrat i 
sodobna zgodba , k i se z a č n e 
leta 402 in se n iko l i ne k o n č a . 
Je p u s t o l o v š č i n a samorazisko-
vanja, roman o intuici j i in l ju
bezni , o enosti in z d r u ž i t v i , o 
kristalih, vilincih, kel tskih le
gendah, škra t ih , paralelnih sve
tovih, sanjah, obču tk ih , čus tv ih 

in od loč i tvah , o lepoti in ča rov 
n i j i . Po uvodu s keltsko glasbo 
je s ledi l pogovor o tem, kako 
lahko v svoje ž iv l jen je vnese
mo lepoto, se p r i b l i ž a m o no
tranjemu ot roku v sebi in se 
odpremo p o l n e j š e m u , bolj zd 
ravemu d o ž i v l j a n j u sveta, ki 
nas obdaja. 
Energija, ki je oko l i nas, pa naj 
j o imenujemo v i l e , škrati ali 
angeli varuhi , lahko obogati in 
spremeni naše ž iv l jen je , če le 
verjamemo vanjo in njeno m o č . 
K o z a č u t i m o to energijo oko l i 
sebe, j c ča s , da izpeljemo spre
membe v sebi. K temu pa nas 
vodi tudi predstavljena knjiga. 

Marija SAMEC 

Sredi oktobra čaka prvouvrščeni 
ekipi še nastop na turnirju za 
naslov m e d o b č i n s k e g a prvaka 
občin Grosuplje, Ivančne gorice 
in Dobrepolja. 
Po prijavah sodeč lahko pričaku
jemo zanimivo in izenačeno tek
movanje, posebno v finalni sku
pini. In koga lahko štejemo med 
favorite. V prvi vrsti so to pr-
v o u v r š č e n e ekipe lanske l ige 
STRITT, D O N J U A N P U B 1 in 
R A Č N A - S E S K O , ka te r im je 
potrebno ob bok postaviti tudi 
novinca, ekipo O L I M P I C SPORT, 
katere glavna moč sta nekdanja 
reprezentanta Slovenije v malem 
nogometu, brata Bcno in Jože 
Č O Ž . Kot možni presenečenji pa 
se pojavljata tudi ek ip i D O N 
J U A N P U B 2 in T R M A . 
M e d uvodnimi tekmami je po
trebno posebej izpostaviti tekmo 
drugega kroga v skupini B med 

tradicionalnima rivaloma ekipa
ma D O N J U A N P U B I in R A C -
N E - S E S K O . Derbi skupine B je 
po ogorčenem boju z 2 : I dobila 
R A Č N A - S E S K O . 

Program izletov Planinskega 
društva Grosuplje 
v mesecu juniju 1998 
je bil objavljen v Grosupeljskih 
odmevih št. 4 - april. 



Sport in rekreacija 

Po lovskih stezicah od Kamniških planin 
do Julijcev 
Zakaj takšen naslov? Saj smo tudi 
planinci neke vrste lovci. Zakaj pa 
sicer obiskujemo gore? M a r ne 
iščemo tega, po čemer vedno hre
penimo? Nas privablja vedno 
z n o v a in z n o v a neka s k r i v n a 
težnja po lepoti! In ko je nekaj 
časa ne moremo uživati , ali nam 
nekaj ne manjka? Da, vse naše 
življenje je lov! Nekateri lovijo 
d o g o d i v š č i n e po raznih zaba
v išč ih , gostilnah, v igralnicah, 
drugi morda v alkoholu, drogah, 
na dolgih potovanjih... Pravi lov
ci in mi planinci pa smo drugačni 
lovci . Vedno stremimo za nečim 
v prečudovi t i naravi, kar še nis
mo užili , oziroma, če smo nekaj 
lepega užili, že l imo to še večkrat 
doživet i . Gora ti da ogromno en
ergije in volje, saj kar ne veš, kaj 
bi počel . 
Lovske stezice so nekaj čudovi 
tega. Naj mi lovci ne zamerijo, če 
j ih omenjam. Vendar, ko lovske 
stezice odkriješ, te kar same va
bijo še kam. K a m vse! Nekaj ču
dovi t ih je v Savinjskih A l p a h , 
izhodišče pa imajo v dolini K a m 
niške Bistrice. Zelo lepe so v raz
nih koncih Karavank, najlepše pa 
se mi zdijo tiste, ki te pripeljejo v 
skrivnostne kot ičke martul jških 
gora. 
Lovske stezice v Karavankah pla
ninca, drogiranega od naravnih 
lepot, pripeljejo v takšne cvetl ič
ne vrtove, da se ponovno vračaš . 
Košut ica , nepregledne stezice po 
dolgem in razglednem grebenu 
Košute, pa čez ljubeljski prelaz na 
Zelenico in nato po mnogih ste
zicah na vrhove nad Zelenico. 
Vseh stezic okol i Stola in Kepe 
pa verjetno nikol i ne bom preho
d i l . Po nekaterih verjetno hodijo 

samo gamsi. Eno takšno sva z 
ž e n o odkr i l a na Vr t ačo . M a l o 
korajže, morda še dober zemlje
vid ter nekaj lepega vremena in 
že si v p r a v l j i č n i d e ž e l i . Ju
govzhodni greben Vrtače mi bo 
zagotovo za vedno ostal v spomi
nu. Le kod bi zavil v dolino Suho 
ruševje med Vrtačo in Palcem. V 
vodniku piše, daje približno 20 
minut hoje od koče na Zelenici . 
Iščeva, gledava in zgrešiva. Gre
va nazaj in končno le zavohava 
malo shojeno stezico pri debeli 
smreki in nato še smerno tablo v 
gošči . Ta bo prava. Ampak kako 
na greben? Že visoko se odpre 
pogled na celotno Suho ruševje, 
pod samim grebenom Vrtače pa 
opaziva komaj zaznavno stezico. 
Greva! M e l i š č e , malo skrotja, 
vendar stezica naju varno vodi 
mimo čudovitih planik na greben. 
Nato po grebenu malo levo, malo 
desno po travnih vesinah in strma-
lih, tista lahkota, ki jo dajejo ne
pregledna prostranstva gora, pa te 
kar ponese če nekaj strotjastih 
pragov. Južna soseda Begunjšči-
ca, ki nekaj časa častitljivo kaže 
svoja skalna rebra in prehode na 
vrh, postaja vse nižja in kmalu 
razkrije pogled na Ljubljansko 
kotlino ter naprej priti Dolenjski 
in Notranjski vse do Gorjancev in 
Snežnika. Slediva grebenu in kar 
težko se je ločiti od mehkih tra-
tic polnih cvetja. N a obzorju se 
kažejo Julijci od Krna do Kukove 
šp ice in kar mimogrede s topiš 
pred kuliso Visokih Tur daleč na 
severu. Saj bi j i h našteval , meni 
nekaj povedo, mnogim pa verjet
no nič. Najino pozornost priteg
ne še vzhodni greben nad Suhim 
ruševjem in vrh na koncu grebe-

S T A T - P U R K A T , k . d . 
Montaža in prodaja elektronskih 
sistemov in naprav 

Pri mostu 6, 1290 Grosuplje 
Tel: 061/763-647, 0609/614-072 

- hišni alarmni sistemi (možnostprenosa alarmnega 
signala na zasebni telefon ali intervencijski center) 

- (video) domofoni, videonadzorni sistemi 
- avtoalarmi 
- antenski TV-sistemi: 
- brezplačne elektronske meritve TV - signala 
- dograditev - Kanal A, POP TV, Gajba... 
- montaža in servis skupinskih ter kabelskih TV- signalov 

POKLIČITE NAS, OGLASILI SE B O M O PRI VAS! 

ku iskala začetek poti s ceste v 
Vrata. Najprej malo čez drn in 
strn, nato pa sva jo le našla. Divja 
lepota s Kukove špice! Kako naj 
opišem vzpon med bogove? Z o 
pet neskončna prostranstva lepo
te vrhov in gozdov! K o bi naju 
jesenske sape ne ohlajale, bi kar 
pozabila na povratek. V zavetju 
se na sedlu spodaj predava še top
l im jesenskim žarkom, nato pa se 
je začelo neskončno meliščanje, 
n o j a , dričanje v dolino, že glo
boko doli v jesenskih gozdovih pa 
nepozabno dričanje po globokem 
zlatem jesenskem listju. Še skok 
pod Peričnik in jesenska pravlji
ca je minila kot zvezdni utrinek, 
rojevajo pa se novi načrti za nove 
podvige. Martuljkovi vršaci vabi
jo in niso bav-bav. 

Tine OBLAK 

na - Palec. Greva še tja? Dobro, 
pa enkrat drugič! In neko nedeljo 
sva šla! Po maši na Rakovniku 
naravnost na Ljubelj, nato skok do 
Zelenice, kratek počitek za čaj in 
že sva pri odcepu za Suho rušev
je. Sedaj že veva, kam. Sredi krni
ce desno, stezica pod skalovjem 
sredi melišča je dobro vidna in 
naju varno pripelje na sedlo med 
Vr tačo in Palcem, nato desno 
navzgor in že po nekaj lahkotnih 
skokih stojiva v pravlj ičnem sve
tu med gorskim prostranstvom 
brez meja. 
Posebno zanimive in nepozabne 
so stezice iz Vrat v gore Mar -
tuljkove skupine. Meni je nepo
zabna tista nad grapo Velikega 
Črlovca, pa skozi Gulce na sedlo 
Čez Gulce in naprej na Kukovo 
špico. V lepem jesenskem jutru 
sva s Slavkom še v jutranjem mra-

Kolesarski izleti KD Grosuplje 
v mesecu juniju 1998 
Zborno mesto: na parkirišču pred zgradbo stare občine, taborska 2 
Izleti so ob nedeljah, odhodi ob 9. uri. 
7.6. Grosuplje - Dobrepoljc -Turjak -Grosuplje 
Zahtevnost je lažja, vodja Franc ŠKERLJ , st., tel. 771-482 
Grosuplje - Janče (praznik jagod) - Grosuplje 
Zahtevnost je težka, vodja Tone H R E N , tel. 761-172 
Grosuplje - Kurešček - Grosuplje 
Zahtevnostjo težka, vodja Ljubo T E R Z I Č , tel. 763-516 
Grosuplje - Šmarje Sap - Pleše - Pancc -Grosuplje 
Zahtevnost je lažja, vodja Iztok S I N J U R , tel. 772 - 056 
Ostale informacije dobite na sedežu Kolesarskega društva Grosuplje, 
Taborska 2, vsako sredo od 20. do 21. ure, ali pa na oglasni deski društ
va, k i j e prav tako na stavbi stare občine, Taborska 2, Grosuplje. 
Vsi na kolo za zdravo telo! 

Miha GAŠPERIN 

§̂0 mik IE@t@ 2A 
ZMAVO TIIO 



Ob prerani in boleči izgubi drage žene, mame in babice 

ALBINE ŠTIBERNIK 
iz Luč, se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste jo imeli radi, vsem sose
dom, sorodnikom in prijateljem, ki ste b i l i v težkih trenutkih z nami 
in nam pomagali, vsem, k i ste j i darovali toliko cvetja, k i ga je v 
svojem življenju tako ljubila. Hvala tudi vsem, ki ste darovali sveče, 
darove cerkvi in nam ustno ali pisno izrazili sožalje. Hvala g. župniku 
Andreju Sinku za lepo opravljen pogrebni obred in pevcem cerkve
nega pevskega zbora Žalna. 

mož Jože, hčerki Jožica in Ivica ter sin Dušan z družinami 

Ob smrti 

PETRA KOŠČAKA 
se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom z ulice, prijateljem in znan
cem, k i ste b i l i z nami v težkih trenutkih, nam izrekli sožalje, podarili 
cvetje in sveče ter darovali maše v njegov spomin. Hvala lepa podje
tjem A B C Tabor, Kops in Kovinastroj. Posebno se zahvaljujemo 
Z Š A M Grosuplje, g. Skubicu za poslovilne besede, pevcem iz Žalne 
in g. kaplanu za lepo opravljen pogrebni obred. 

Žalujoči: žena I leda, sinova Peter in Robert 

Ob smrti 

F R A N C A POTOČNIKA, 
po d o m a č e Samčevega Franeta, 
izrekam iskreno zahvalo vsem, ki ste se ga spomnili z obiskom in 
tistim, ki ste ga spremili v njegov tihi dom. Hvala vsem za cvetje in 
sveče . Hvala Fani Kraljevi in njeni hčerki za vso pomoč . Hvala del
avcem "Kovinastroja" za vse. Hvala g. župniku za pogrebni obred. 
Hvala vsem in hvala vsakemu posebej! 

Hvaležna žena Tončka in sin Egidij 

Kje počivajo posmrtni ostanki 
Antona Doblekarja? 
Anton D O B L E K A R je b i l doma iz Št. Jurija št. 30.V letu 1943 je b i l 
član vaške straže oziroma pripadnik legionarjev v Št.Juriju. 
V gradu Turjaku je bi l zajet, bi l dognan v Ribnico, Kočevje in nato 
nazaj v Ribnico. N a željo domač inov je bi l prignan v Grosuplje. Zaprt 
je bi l pri Tišlerčku. Dan ali dva pred prihodom Nemcev v Grosuplje je 
bi l odgnan v neznano. Po izjavi očividca je bilo rečeno, da so ga s 
spremstvom gnali po progi proti Šmarju in da so ga nazadnje imeli 
pred gostilno na C i k a v i pri Tončetu. 
Gotovo je še kdo živ, ki bi vedel za kraj smrti in kje počiva truplo 
Antona Doblekarja. Zato lepo prosim ljudi dobre volje, dobro misleče, 
k i bi karkoli vedeli o tej mali žrtvici . Še posebej pa prosim tiste, za 
katere je b i l Anton Doblekar v letu 1943 na neprijateljski strani, oz i 
roma drugače opredeljeni miselnosti. Ne zadržujte v sebi, kar veste o 
tem primeru. Z a vse informacije bom zelo hvaležen. Posebno hvaležen 
pa bom, če kdo kaj ve tudi o žrtvi Jožetu Dobičkarju. 
Ne daj Bog , da bi kaj vedeli o njima in odšli v večnost s skrivnostjo. 
Zato v imenu bratov ponujam roko sprave . . . 
Sporoči te mi osebno ali anonimno na naslov: Franc D O B L E K A R , št. 
Jurij 72. 
Lepa hvala in Bog Vam plačaj! 

Franc DOBLEKAR 

Ob smrti dragega m o ž a in očeta 

ALOJZIJA ROSIJA 
iz Žalne , se vsem iskreno zahvaljujemo za izraženo sožalje, daro
vano cvetje in sveče ter spremstvo na njegovi zadnji poti. Posebej se 
zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem in sosedom za vso p o m o č v 
težkih trenutkih, za darove cerkvi in svete maše . 
Hvala tudi gospodu župniku Andreju Sinku za lep pogrebni obred, 
pevcem pevskega zbora Žalna, predsedniku G D Luče za prevoz in 
pogrebcem ter Društvu upokojencev Grosuplje. 

Vsi njegovi najbližji 

ob smrti naše drage mame, babice in prababice 

ALOJZIJE ČOŽ 
o domače Ličinove mame s Perovega pri Grosupljem 
Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, znancem, 
sodelavcem, vaščanom in vsem, ki ste se prišli poslovit od nje, jo 
pospremili na njeni zadnji poti, izrekli pisno in ustno sožalje, darova
li cvetje in sveče, hvala za darove cerkvi . Iskrena hvala gospodu 
župniku za besede slovesa pri pogrebni maši , hvala pevcem, hvala 
osebju zdravnici Doma starejših občanov Grosuplje, ki ste jo dolga 
leta negovali. 
Vsem še enkrat iskrena hvala! 

Vsi njeni 
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Ponudba TA Guliver: 
POMLAD - POLETJE 

• Pariz - Dolina Loare - Disneyland 
• Vikend v Bruslju 

• Gradovi Bavarske in Berchtesgaden 
• Portugalska v 5 dneh 

• Škotska za 8 dni 
• Rusija: Moskva - Sankt Petersburg 

• Istanbul od četrtka do nedelje 
• Kaj dela BOŽIČEK poleti? 

• najem apartmaja za 4 osebe v 
Moravskih toplicah 

V agenciji vam je na voljo pestra izbira 
katalogov za poletje 

in še vrsto drugih izletov ter potovanj. 

Obiščite nas na... 
TA GULIVER Taborska 6, Grosuplje 
tel.: 0617763 442, tel./fax: 061/771 327 

delovni čas: ponedeljek - petek med 09.00 in 12.00 
uro ter 14.00 in 18.00 uro 



GROSUPLJE 
OLIMPIC-ŠPORT, trgovina za Sport in prosti čas, 
Kolodvorska 2, 1290 Grosuplje, t e l . : 061 772 336 

ZA DOLGO VROČE POLETJE: 
kratke majice, kratke hlače, 
trekking hlače, trenirke, 
kopalke, plavutke, maske, 
nahrbtniki, šotori, kolesarska 
oprema, oprema za rollanje, 
loparji za tenis, namizni tenis in 
badbinton, pripomočki za ribolov, 
žoge, uteži, ROLLERJI... alpina 

- NOVI MODELI 
modelov . VELIKA IZBIRA 
• l i r A D A T - VRHUNSKA KVALITETA Irl L U r A l - KONKURENČNE CENE 

Koncert, kot ga že dolgo ni bilo 

Glasbena šola Grosuplje Oktet Suha 

H r a n i l n i c a 

00 
LON d.d. Kranj 

V P R E N O V L J E N I H P R O S T O R I H H R A N I L N I C E V M E S E C U M A M I N U D I M O : 

N O V O S T - R E N T N O VARČEVANJE! 

P O T R O Š N I Š K I K R E D I T I O D T + 5,9 % D A L J E Z A D O B O D O 5 L E T 

• KREDITI ZA NE KO MI TEN TE DO 30 MESECEV 

»KREDITI ZA TUJE DRŽAVLJANE ZA DOBO VELJAVNOSTI DELOVNE VIZE 

K R E D I T I Z A O B R T N I K E IN P O D J E T N I K E 

ŽE O D T l 5,90 % DALJE 

V H R A N I L N I C I L A H K O PLAČATI-; VAŠE P O L O Ž N I C E Z N A J M A N J Š O 

P R O V I Z I J O IN K U P U J E T E T E R P R O D A J A T E T U J O V A L U T O 

Z A V S E I N F O R M A C I J E S E O G L A S I T E N A K O L O D V O R S K I 3 O Z I R O M A N A S 

P O K L I Č I T E PO T E E L F O N U 764 - 300 A L I 764 - 600. 

Poslovna enota 

M A G R O 
Grosuplje 

Kolodvorska 3 
Telefon: 061/764-600 

061/764-300 
Faks: 061/761-719 

Grosupeljski odmevi - Ustanovitelj je občinski svet občine Grosuplje -Uredniški odbor: Ivo Brcčič, Barbara Panee, Andreja Podlogar, Matjaž Trontelj in Anica 
Zajec. - Glavna in odgovorna urednica Alenka Adamič -Tehnična urednica Alenka Adamič - Lektorica Marija Samce - Naslov uredništva Kolodvorska 2, 
Grosuplje - Računalniški prelom U & D , Ulaga - Tisk GRAFIS Grosuplje - Rokopisov in fotografij ne vračamo. Glasilo izhaja enkrat mesečno v nakladi 4.500 
izvodov in ga prejemajo vsa gospodinjstva v občini brezplačno. Glasilo idjCiae spada med proizvode, za katere se plačuje davek od prometa proizvodov po stopnji 
5 odstotkov. 

At A G R O S U P L J E 


